
zpravodaj

Vamberecký
Dovolte mi, abych 

na tomto místě poděko-
vala všem, kteří se podí-
leli na hladkém chodu 
a příjemné atmosféře 
12. Mezinárodního set-
kání krajkářek a 5. Bie-
nále české krajky, které 
proběhly v našem městě 
jako již tradičně kon-
cem června. Doufáme, 
že jste se potěšili krásou 
paličkované krajky a vy-
brali si z široké nabídky 
expozic, doprovodných 
výstav i módních pře-
hlídek. Jestliže vás kraj-
ka oslovila a najdete 
chvíli času ve vašem 
prázdninovém progra-
mu, můžete stále ještě 
shlédnou Bienále české 
krajky a další doprovod-
né výstavy. 

Příjemné prožití léta 
vám za redakční radu 
přeje

   Zdeňka Freivaldová

7.-8. 2010



V neděli 27. 6. v 16.00 hodin zaklaply dveře za posledním návštěvníkem 

již 12. ročníku Mezinárodního setkání krajkářek a 5. Bienále české kraj-

ky. Velký zájem ze strany vystavovatelů českých i zahraničních a tradičně       

vysoká návštěvnost svědčí o tom, že krajka, se kterou je Vam-

berk spjatý, patří i do života současného člověka. 

Krajka není jen historickou záležitostí, vzniká 

i krajka moderní, což dosvědčuje i nebývalý 

počet kvalitní děl přihlášených do Bienále, 

kde současné krajkářky prezentují svá díla 

vzniklá v posledních dvou letech. Právě to 

bylo jedním z důvodů, proč letos odborná 

porota rozhodla udělovat ceny ve třech 

kategoriích. Zlatou paličku v kategorii 

Volná tvorba získala za své dílo „Bílý 

sen“ Eva Damborská, ostravská textilní 

výtvarnice, v kategorii Krajka oděvní 

a interiérová Jana Štefková z Merklovic 

za „Hru se čtverci II.“, která paličkuje od dětství a po řadu let reprezentuje 

vamberecké krajkářství doma i v zahraničí. Pro nejmladší tvůrce byla ur-

čena kategorie Studentské práce, kde si zlatou paličku zaslouženě odnesla 

Zuzana Krčmářová za dílo nazvané „Kniha přání a stížností“, 

která pochází z Rychnova nad Kněžnou a v současné 

době studuje na katedře výtvarné výchovy v Ústí 

nad Labem. Porota také udělila 7 diplomů, které 

uděluje Muzeum krajky za technologický nebo 

jinak specifi cký přínos pro budoucnost kraj-

kářské tvorby. 

Bohatý program třídenního setkání vy-

plnily i odborné semináře a módní pře-

hlídky, z nichž největší byla přehlídka 

Krajka a oděv v produkci modelingové 

agentury Czechoslovak Models.

 Zdeňka Freivaldová         

XII.  MEZINÁRODNÍ SETKÁNÍ KRAJKÁŘEK
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Dobrý deň pani Freivaldová
 
Ďakujeme za krásny zážitok ktorý sme mohli prežiť aj vďaka Vám 

a Vašim ostatným kolegom, ktorí celý program vo Vamberku pripravo-

vali. Bolo to naozaj krásne. Odišli sme plné nových nápadov, zážitkov 

a príjemných spomienok. Celá tá atmosféra povznášala ducha a nabíja   

energiou a dodáva chuť do ďalšej práce. Boli sme veľmi príjemne pre-

kvapené aj tou srdečnosťou čo sa nám od všetkych dostala či už priamo 

na krajkárskych akciách, ale aj v meste či na širokom okolí. Tí skôr 

narodení spomínali na naše spoločné československé obdobie, tí mladší 

nás brali tiež ako priateľov. Každý ochotne poradil a podebatovali sme 

spolu. Bolo to krásne.

Prajem veľa osobných aj pracovných úspechov, veľa šťastia a zdravia, 

nech sa Vám i naďalej darí a dovidenia.

Helena Mészárosová a čipkárky zo Slovenska, z  Nových Zámkov



Rada města Vamberk se na svém 
87. zasedání dne 20. května 2010 
usnesla:
1)  Rozhodla, na základě elektro-

nické aukce uspořádané společ-

ností e-CENTRE, že smlouva 

na dodavatele elektrické energie 

pro město Vamberk, včetně jeho 

příspěvkových organizací a spo-

lečnosti Vambekon, s.r.o., bude 

uzavřena se společností CENT-

ROPOL ENERGY, a.s. Ústí nad 

Labem na období 01.09.2010 až 

31.12.2011 a pověřila starostu 

podpisem smlouvy.

2)  Vzala na vědomí, že fi rma CEN-

TROPOL ENERGY, a.s. vyřídí 

veškeré formality s přechodem 

města Vamberk na nového doda-

vatele elektrické energie. 

Rada města Vamberk se na svém 
88. zasedání dne 26. května 2010 
usnesla:
1)  Schválila plnění usnesení z RM 

č. 86 a 87.

2)  Rozhodla, na základě výběro-

vého řízení, že akci Předláždění 

Radniční ulice provede fi rma 

Konkret-B, s.r.o. a pověřila sta-

rostu podpisem smlouvy.

3)  Vzala na vědomí Dodatek č. 1 

k Povolení výjimky z počtu za-

psaných dětí ve třídách MŠ ze 

dne 15.07.2009. Výjimka je po-

volena pro 11 dětí.

4)  Vzala na vědomí Oznámení 

o projednání návrhu zadání 

ÚP Záměl. Návrh zadání je vy-

staven k nahlédnutí od 24.05. 

do 24.06.2010 v kanceláři OÚ 

Záměl a na MÚ Rychnov n. Kn.

5)  Rozhodla o zveřejnění záměru 

pronájmu jedné místnosti v 1. pa-

tře domu čp. 102, ulice Radniční. 

6)  Schválila pronájem jedné míst-

nosti ve sportovní hale – Jůno-

va čp. 63, Ing. Pavlu Schodovi, 

Roveň a to k provozování auto-

školy od 01.06.2010.  

7)  Schválila pronájem části parcely 

1754/2 v k. ú. Vamberk České 

spořitelně, a.s. (schůdek před 

bankomatem) za cenu dle krité-

rií - 1.074 Kč/rok. Částka bude 

každý rok valorizována o infl aci.

8)  Souhlasila na základě návrhu 

vedoucí PS se změnou Veřej-

ného závazku za Pečovatelskou 

službu a uložila provést dodatek 

ke zřizovací listině.

9)  Schválila změnu Pravidel pro uza- 

vírání nájemních smluv na byty 

v domech s PS ve Vamberku pro 

občany přijímané z jiných obcí – 

bude vybírána jednorázová část-

ka na úhradu neinvestičních ná-

kladů ve výši 10.000,- Kč splatná 

před nástupem. 

10) Schválila Směrnici pro naklá-

dání s osobními údaji.

11)  Schválila pronájem garsoniéry 

v ulici Janáčkova čp. 131 panu 

Pavlu Valešovi, Vamberk čp. 178. 

                                              

Rada města Vamberk se na svém 
89. zasedání dne 9. června 2010 
usnesla:
1)  Schválila plnění usnesení z RM 

č. 88.

2) Rozhodla, že zajištění dotač-

ního managementu a zajištění 

výběrového řízení pro projekt 

„Snížení energetické náročnosti 

objektu ZŠ Vamberk“ provede 

fi rma RENARDS, s.r.o. Brno 

a pověřila starostu podpisem 

smlouvy.

3)  Projednala výstavbu ČOV a do-

stavbu kanalizačního systému 

Vamberk:

 a) vzala na vědomí zrušení 

výběrového řízení a projekční 

práce ČOV a kanalizace v Mer-

klovicích,

 b) vzala na vědomí harmono-

gram projektu Vamberk – do-

stavba kanalizačního systému, 

 c) schválila dodatek ke smlou-

vě mezi společností DABONA 

s.r.o. a městem Vamberk a pově-

řila starostu podpisem smlouvy.

4)  Rozhodla, na základě předlo-

žených nabídek, že smlouva 

na akci „Oprava sociálního zaří-

zení v MŠ Vamberk – pracoviště 

Jugoslávská“ bude uzavřena 

s panem Josefem Morávkem, 

Kostelec n. Orl., a pověřila sta-

rostu podpisem smlouvy.  Vzhle-

dem k schválenému rozpočtu 

bude provedena oprava pouze 

v jednom podlaží.

5)  Souhlasila s nabídkou na vy-

pracování projektové doku-

mentace na Krajkářskou školu 

společností ARCHTEAM s.r.o 

a pověřila starostu podpisem 

smlouvy. 

6)  Vzala na vědomí návrh na zá-

kaz průjezdu vozidel Bačinkou 

po dokončení obchvatu a po-

stoupila jej k posouzení doprav-

ní komisi.  

7)  Projednal návrh velitele JSDH 

na snížení počtu členů výjezdo-

vé skupiny a rozhodla k tomuto 

problému svolat jednání.

8)  Projednala Plán rozvoje soci-

álních služeb města a regionu 

Rychnov nad Kněžnou na ob-

dobí 2010 až 2013 a vzala jej 

na vědomí.

9)  Projednala zápis z komise ŽP 

a schválila ho.

10) Projednala žádost pana J. Jiskry 

ohledně bývalé mostní váhy 

v Merklovicích, která brání 

oplocení jeho pozemku a roz-

hodla, že město Vamberk bude 

nápomocno při řešení tohoto 

problému.

11) Schválila návrh na zabezpeče-

ní požární zbrojnice Vamberk 

a rozhodnutí o době realizace 

ponechala na veliteli SDH – 

v roce 2010 v rámci schvále-

ného rozpočtu, nebo zahrnout 

do návrhu na rok 2011.  

12) Projednala návrh ředitelky ZŠ 

Vamberk na provoz školní druži-

ny v době hlavních prázdnin. Je-

likož nejsou požadavky ze strany 

rodičů, bude ŠD uzavřena.

13) Projednala návrh paní farář-

ky Naimanové na uspořádání 

akce na počest M.J.H. a sou-

hlasila s ním (akce proběhne 

06.07.2010 od 17,00 hodin 

na Husově náměstí).  

Ing. Jiří Mazúch
starosta města

Květoslava Krpačová 
místostarostka města

ZPRAVODAJ 3

Ze zasedání Rady města

Zubní pohotovost
ROZPIS SLUŽEB

ordinační hodiny: sobota, neděle, svátek 8,00 - 12,00 hod.
datum   jméno lékaře             adresa ordinace                                           telefon

MUDr. Veselská Renata
MUDr. Vyčítalová Marie
MUDr. Zdeňka Jiří 
MUDr. Bahník František
MUDr. Benešová Růžena
MUDr. Beránek Jan 
MUDr. Beránková Lucie
MUDr. Čapková Marie
MUDr. Domáňová Iva
MUDr. Dušková Helena
MUDr. Handl Jindřich
MUDr. Havlová Marie
MUDr. Hlavsová Lenka
MUDr. Hrbáčová Eva
MUDr. Ježková Marie
MUDr. Kahlerová Blanka
MUDr. Kašková Kateřina

poliklinika, Mírové nám. 88, Týniště nad Orl.
dr.Lützova 244, Vamberk
Kvasinská 129, Solnice
Třebízského 799, Kostelec nad Orlicí
Tyršova 464, Dobruška
Komenského 828, Týniště nad Orlicí
poliklinika, Mírové nám. 88, Týniště nad Orl.
Komenského 366, Doudleby nad Orlicí
poliklinika Rychnov nad Kněžnou
Záhumenská 445, České Meziříčí
Panská 24, Rychnov nad Kněžnou
U Stadionu 1166, Rychnov nad Kněžnou
Komenského 259, Kostelec nad Orlicí
Na Trávníku 1232, Rychnov nad Kněžnou
Komenského 481, Kostelec nad Orlicí
J. Pitry 448, Opočno
Kvasiny 145

494 371 781
494 541 757
494 596 732
494 323 152
494 622 040
494 371 088
494 371 783
494 383 417
494 515 694
494 661 102
494 531 955
494 539 225
494 323 958
494 532 330
494 321 511
494 667 123
494 596 174

24.07.
25.07.
31.07.
01.08.
07.08.
08.08.
14.08.
15.08.
21.08.
22.08.
28.08.
29.08.
04.09.
05.09.
11.09.
12.09.
18.09.

U P O Z O R N Ě N Í !
V  OBDOBÍ OD 1.7. 2010 DO 31.8. 2010

POKLADNA MĚSTA OTEVŘENA V ÚŘEDNÍ DNY

PONDĚLÍ A STŘEDA Z DŮVODU ČERPÁNÍ DOVOLENÝCH

Ve Vamberku  30.6.2010

Ing. Josef Šlechta Csc., tajemník MÚ

Z činnosti Městské policie
Za prvních pět měsíců letošního roku řešila MP Vamberk při zabezpečo-

vání místních záležitostí veřejného pořádku a plnění dalších úkolů na 74 

přestupků. Při řešení těchto přestupků byly v blokovém řízení uloženy 

pokuty v částce 65 000,- Kč. Za poplatky z nájmu veřejného prostran-

ství bylo vybráno 13 930,- Kč. Na parkovném bylo vybráno 24 227,- Kč. 

MP odchytla 12 zatoulaných psů. Pouze dva byli umístěni v psím útulku 

v Lukavici. U ostatních byl zjištěn majitel, nebo zajištěn náhradní majitel.

MP asistovala u dvou dopravních nehod, kde se podílela na zajištění bez-

pečnosti provozu. Totéž se dělo i při zajištění dalších dvou akcí, kdy bylo 

nutné překopat veřejnou komunikaci.

V součinnosti s dalšími orgány státní správy spolupracovala v šestnácti 

případech při doručování písemností od soudů, exekučních příkazů a dal-

ších. Asistovala i u úředního otevření bytu, kde se bohužel potvrdilo pode-

zření z úmrtí nájemníka bytu.

MP policie zajišťuje i ve dvou lidech několikrát týdně noční služby, kde 

se podílíme na zajištění veřejného pořádku.                           MP Vamberk



4 ZPRAVODAJ

� Místostarostka města předala 

na radnici 9. června 2010 Zla-

té plakety za bezpříspěvkové 

dárcovství krve paní Zdeňce Klu-

brtové a panu Oldřichu Barnetovi 

z Vamberka. Oběma oceněným 

patří náš dík s přání pevného 

zdraví a životní pohody. 

� Kronika města za rok 2008, 

zpracovaná kronikářem panem 

Václavem Matějkou, byla po kon-

trole letopiseckou komisí předána 

ke svázání a poté bude k dispozici 

zájemcům v městské knihovně. 

V elektronické podobě je k dis-

pozici na radnici.  

� V minulém zpravodaji jsme 

Vás informovali, že zastupitelem 

za ODS se stal Tomáš Novotný, 

DiS.. Ten se však vzdal mandátu 

26. 5. 2010. Na uvolněné místo 

měla nastoupit Pavlína Ska-

lická, která však již nemá trvalé 

bydliště ve Vamberku a tak se 

stal 27. 5. 2010 zastupitelem 

pan Jan Souček, který se však 

mandátu 31. 5. 2010 také vzdal. 

Zastupitelkou se tak stala 1. 6. 

2010 paní Helena Menclová. 

Slib zastupitelky složí na prvním 

zasedání zastupitelstva, kterého 

se zúčastní.

� K 1. 7. 2010 odchází 

do důchodu ředitelka ZŠ paní 

Mgr. Jitka Boušková. Přejeme jí 

mnoho pohodových let. Rozhovor 

s odcházející ředitelkou a s nas-

tupujícím ředitelem přineseme 

v některém příštím VZ.

� Paní Yvona Mrázová zaslala 

redakci článek a žádost o jeho 

zveřejnění. Obojí zveřejňujeme 

bez jakékoliv úpravy v tomto 

vydání VZ.

� Obchodní akademie T. G. M. 

v Kostelci nad Orlicí nám oznámi-

la, že 8. 6. 2010 náhle zemřel 

pan Mgr. Čestmír Zatloukal. Byl 

nadšeným učitelem chemie a bi-

ologie na základních i středních 

školách. Řadu let pracoval jako 

trenér mládeže v řadě sportů 

z oblasti míčových her. Byl rovněž 

ředitelem Střední ekonomické 

školy v Kostelci n. Orl. V důchodu 

ještě učil do roku 2003 na Obchod-

ní akademii. Čest jeho památce.

� V sobotu 24. 7. 2010 se 

uskuteční další ročník MAT-

RIX RALLY. Trať rychlostních 

zkoušek bude stejná jako v roce 

minulém a bude pro veškerý pro-

voz uzavřena v uvedený den od  

7 do 12 a poté od 13 do 18 h.

� Volby do obecních zastu-

pitelstev se uskuteční v pátek 

15. a v sobotu 16. října 2010. 

Podrobné informace pro voliče 

přineseme v příštím (zářijovém) 

vydání VZ.

� Redakční rada přeje všem čte-

nářům pohodovou dovolenou 

strávenou dle Vašich představ. 

Vraťte se bohatší o nové poznat-

ky, opálení, odpočatí… ale 

hlavně zdraví!!! 

Zajímavosti (nejen) z radnice

1)  Schvaluje celoroční hospodaření 

města a závěrečný účet města 

za rok 2009 včetně zprávy o vý-

sledku přezkoumání hospodaře-

ní města za rok 2009 s výhradou 

a přijímá následující opatření          

k nápravě: územní celek Město 

Vamberk bude dodržovat postu-

py účtování dle platných zákonů 

a právních předpisů – ČÚS plat-

ných v příslušném účetním roce 

a v návaznosti na vnitřní směr-

nici pro vedení účetnictví Města 

Vamberk.

2)  Schvaluje rozbory rozpočtu za I. 

čtvrtletí roku 2010 podle předlo-

ženého materiálu, který je přílo-

hou usnesení. 

3)  Schvaluje Změny rozpočtu č. 1 

pro rok 2010 podle návrhu včet-

ně změn předložených starostou 

města. 

4)  Schvaluje „Rozpočtový výhled 

hospodaření“ rok 2010 - 2015 

podle předloženého návrhu.

5)  Schvaluje:

 b) vymáhání pohledávky exeku-

cí za společností Výrobní D+D 

METAL group a.s. Brno.            

6)  Převody nemovitostí:

 Schvaluje:

 a) Prodej pozemkových parcel č. 

1140/7, o výměře 714 m2, 1140/8, 

o výměře 748 m2, 1110/7, o vý-

měře 756 m2, 1110/8, o výmě-

ře 760 m2, 1110/9, o výměře            

760 m2, 1110/44, o výměře  

1043 m2, a 1110/43, o výměře 

1043 m2, vše druh pozemku 

orná půda, vše v k. ú. Vamberk. 

Cena 500,- Kč/m2 - nabídková 

- obálkovou metodou, prodej 

jednotlivých parcel.

 b) Bezúplatný převod stavební 

parcely č. st. 98/1, o výměře 

252 m2, druh pozemku zasta-

věná plocha a nádvoří, v k. ú. 

Vamberk, z majetku České 

republiky – Úřadu pro zastu-

pování státu ve věcech majet-

kových, do vlastnictví města 

Vamberk.

 c) Směnu parcel č. 708/11, 708/2, 

2432/8, 2432/7, 2432/5, 2432/4, 

2432/3, 2432/2, 2427/2, 2434/1, 

celkem o výměře 3775 m2, všech-

ny druh pozemku ostatní plocha 

za parcely č. st. 1713, st. 1714, st. 

1715, všechny druh pozemku za-

stavěná plocha a nádvoří a za par-

cely č. 709/1, 709/21, 1806/40, 

1806/41, 1806/42, 1806/43, 

1806/44, 2409, všechny druh 

pozemku ostatní plocha, celkem 

o výměře 3484 m2, vše v k. ú. 

Vamberk, bez doplatku, s fi rmou 

ESAB, a.s.

 d) Směnu ideální ½ z parcel          

č. 449/15 (trvalý travní porost), 

449/16 (trvalý travní porost), 

453/3 (ostatní plocha) a 453/4 

(ostatní plocha), celkem ideální 

½ z 954 m2, tj. 477 m2 za ideál-

ní ½ z parcel č. 449/17 (ostatní 

plocha), 453/2 (ostatní plocha) 

a 449/1 (trvalý travní porost), 

celkem ideální ½ z 1367 m2, 

tj. 683,5 m2, vše v k. ú. Peklo 

nad Zdobnicí, s panem Jiřím 

Kulhavým (cesta na Hradisku). 

Rozdíl 206,5 m2 doplatí město 

Vamberk panu Kulhavému pod-

le „Kritérií“ 23,- Kč/m2, celkem 

4.749,50 Kč.

 e) Odkoupení pozemkové parce-

ly č. 448/9, o výměře 26 m2, druh 

pozemku ostatní plocha, v k. ú. 

Peklo nad Zdobnicí od České re-

publiky - Lesů ČR, za cenu podle 

znaleckého posudku.

 f) Odkoupení pozemkové par-

cely č. 449/20, o výměře 45 

m2, druh pozemku ostatní plo-

cha, v k. ú. Peklo nad Zdobnicí 

od České republiky – Pozemko-

vého fondu ČR, za cenu podle 

znaleckého posudku.

7)  Schvaluje půjčku z Fondu roz-

voje bydlení pro rok 2010 tomu-

to žadateli:

 Blanka Drtinová a Jakub Drtina, 

Jůnova čp. 730, Vamberk - vý-

měna střešní krytiny 80.000 Kč

 Celkem 80.000 Kč

8)  Bere na vědomí výsledky šetření 

Policie ČR (Chata Vyhlídka).

Ing. Jiří Mazúch
starosta města

Květoslava Krpačová
místostarostka města

Zastupitelstvo města Vamberk 

se na svém 23. veřejném zasedání 

dne 31. května 2010 usneslo:

Ve Vamberku 28.06.2010

Město Vamberk nabízí k pro-
deji pozemkové parcely č. 1140/7 
o výměře 714 m2, č. 1140/8 o vý-
měře 748 m2, č. 1110/7 o výměře 
756 m2, č. 1110/8 o výměře 760 m2, 
1110/9 o výměře 760 m2, č. 1110/43 
o výměře 1.043 m2 a č. 1110/44 
o výměře 1.043 m2, všechny druh 
pozemku orná půda, všechny v k. ú. 
Vamberk.

Parcely jsou územním plánem ur-

čeny k zastavění rodinnými domy. 

Základní nabídková cena byla sta-

novena rozhodnutím Zastupitelstva 

města Vamberk ve výši 500  Kč        

za m2. Parcely budou prodány vždy 

tomu zájemci, který nabídne nej-

vyšší cenu za m2.

Vážní zájemci mohou své na-

bídky doručit v uzavřené obálce, 

označené slovem „parcela“ nejpoz-

ději do 27.08.2010 do 13.00 hodin 

na Městský úřad Vamberk, Husovo 

náměstí 1, 517 54 Vamberk, sekre-

tariát starosty města nebo do poda-

telny, buď poštou nebo osobně. Na-

bídky se podávají zvlášť na každou 

jednotlivou parcelu.

Zájemce o koupi parcely je povi-

nen ke každé nabídce složit kauci 

ve výši 5.000 Kč buď v hotovosti 

do pokladny Městského úřadu Vam-

berk nebo převodem na účet města 

Vamberk č. 1240108349/0800, vs 

2111, opět nejpozději do 27.08. 

2010 do 13.00 hodin.

V případě, že zájemce parcelu 

nezíská, bude mu kauce bez zby-

tečného odkladu vrácena. Pokud by 

první uchazeč, který parcelu vydra-

ží, odmítl uzavřít nejpozději do 10 

dnů ode dne otevírání obálek kupní 

smlouvu na odkoupení této parcely 

za vydraženou cenu se splatností 

nejpozději do 30 dnů ode dne pod-

pisu kupní smlouvy, kauce propadá 

ve prospěch města Vamberk. Par-

cela se potom nabídne druhému 

v pořadí, pokud by odmítl i druhý, 

potom třetímu atd.

Otevírání obálek a výběr nejvyš-

ší nabídky proběhne 30.08.2010 

v 15.00 hodin v kanceláři starosty 

města Vamberk. Zájemci, kteří po-

dali platnou nabídku, se mohou ote-

vírání obálek osobně zúčastnit.

Ing. Jiří Mazúch
starosta města

Prodej parcel na výstavbu rodinných domů
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Veškerý odpad nejdříve putuje 

na specializované třídící linky. Do-

posud nebyl vynalezen žádný spo-

lehlivý automatický stroj, který by 

se vyrovnal lidskému oku, a proto 

se vše nejdříve třídí ručně. Třídění 

každého odpadu má jasná pravidla.

Papír

Do modrého kontejneru vhazuje-

me noviny, časopisy, kancelářský 

papír, reklamní letáky, knihy, sešity, 

krabice, lepenku, kartón a papírové 

obaly (např. sáčky). Složení všech 

těchto druhů papíru se liší, a proto 

na třídící lince dochází k roztřídě-

ní na jednotlivé druhy. Dotříděný 

papír se potom lisuje do balíků 

a odváží se k dalšímu zpracování. 

Z vytříděného papíru se dá znovu 

vyrobit novinový papír, sešity, le-

penkové krabice, obaly na vajíčka 

nebo toaletní papír. Papír je možné 

recyklovat až sedmkrát!

Sklo

Kontejner na sklo může být zele-

ný i bílý. Do bílého kontejneru patří 

čiré sklo a do zeleného kontejneru 

barevné sklo. I skleněný odpad je 

před dalším zpracováním ručně 

předtříděn. Rozdělené střepy pak 

putují na speciální automatickou 

linku, kde lidskou práci přebírá 

počítač. Ten zajistí vysokou čisto-

tu vytříděného skla tak, aby už nic 

nebánilo jeho dalšímu zpracování 

ve sklárnách. Sklo lze recyklovat 

téměř do nekonečna. Ze skleněného 

odpadu vznikají nejčastěji nové lah-

ve na minerálky nebo pivo.

Plasty

PET láhve od nápojů (samozřejmě 

sešlápnuté), výrobky a obaly z plas-

tů, kelímky, sáčky, fólie a polystyrén 

- to vše patří do žlutého kontejneru. 

I tyto odpady procházejí důsled-

ným tříděním a recyklací. Jejich 

následné použití je velmi rozmanité. 

Z PET lahví se vyrábí vlákna, kte-

rá se používají jako výplň zimních 

bund a spacáků nebo se přidávají 

do takzvaných zátěžových koberců. 

Z fólií (sáčků a tašek) vznikají nové 

fólie a různé pytle. Polystyren slou-

ží k výrobě speciálních cihel. Zbylá 

směs plastových odpadů se lisuje 

do balíků a odváží se do závodu 

na recyklaci směsných plastů. Tam 

vznikají odpadkové koše, zahradní 

nábytek, zatravňovací dlažba, pro-

tihlukové stěny u dálnic apod.

„Množství recyklovaného materi-

álu záleží na tom, jak pečlivě odpad 

roztřídí každá z domácností. Pokud 

totiž sklo, papír, nebo plasty, skončí 

v popelnici na komunální odpad, je 

jeho další recyklace téměř vylouče-

na,“ doplnil Tomáš Pešek, regionál-

ní manažer společnosti EKO-KOM, 

zabývající se tříděním a recyklací 

odpadu. 

Další informace o třídění odpa-
dů v Královéhradeckém kraji na-
jdete na www.cistykraj.cz.

Poděkování
Vedení města a městská rada 
děkují všem, kteří se podíleli 
na organizaci Mezinárodní-
ho setkání krajkářek 2010. 
Krásné počasí, bohatá náplň 
a hlavně nezměrné úsilí lidí, 
kteří se na akci podíleli, při-
spělo k bezproblémovému 
průběhu. Děkujeme.

Vedení města Vamberk děkuje 

paní Mgr. JITCE BOUŠKO-
VÉ za dlouhou řadu úspěšných 

let strávených na Základní ško-

le ve Vamberku a to jak v roli 

učitelky, zástupkyně ředitele, 

tak ředitelky. Svojí náročností 

a důsledností přispěla k budo-

vání dobrého jména naší školy. 

Přejeme jí spolu s nespočetným 

množstvím žáků a všemi spolu-

pracovníky hodně zdraví, klidu, 

pohody a mnoho šťastných dů-

chodových let.        

Tento projekt zajiš�uje 
�eská asociace pro psychické zdraví - �APZ 
Jelení 9, 118 00  Praha 1, tel./fax: 224 212 656, GSM: 777 783 019
info@capz.cz. www.capz.cz

224 214 214
psychopomoc@capz.cz
WWW.PSYCHOPOMOC.CZ

�  PODPORU V PSYCHICKÉ KRIZI
�  POMOC P�I ORIENTACI V NEP�ÍJEMNÉ SITUACI
�  INFORMACE, KTERÉ VÁM POMOHOU NAJÍT    
 VÝCHODISKO
�  KONTAKTY NA ODBORNÍKY A ZA�ÍZENÍ 
  Z OBLASTI PROBLEMATIKY PSYCHICKÉHO ZDRAVÍ 
�   KVALIFIKOVANÉ ODPOV�DI NA OTÁZKY, 
  KTERÉ VÁS ZAJÍMAJÍ Z OBORU PSYCHOLOGIE 
 A PSYCHIATRIE NEBO ODPOVÍDAJÍCÍ ODKAZY

LINKA  PSYCHOPOMOCI

� POZORUJETE NA SOB� �I SVÝCH BLÍZKÝCH
 P�ÍZNAKY KRIZE �I DUŠEVNÍHO ONEMOCN�NÍ?
  � dlouhodobá skleslost, pocity beznad�je,  
 prázdnota, nespavost, nap�tí, nechutenství, 
 nep�ekonatelná únava, náhlé zm�ny chování,
 neklid, podivné myšlenky...

�  �EŠÍTE N�JAKÝ MEZILIDSKÝ PROBLÉM? 
 � rodinný, manželský, partnerský, p�átelský, 
 pracovní...

�  PROŽIL/A JSTE N�CO VELMI NEP�ÍJEMNÉHO 
 A NEVÍTE, JAK SE S TÍM VYROVNAT?
    � ztráta n�koho blízkého, povode�, požár, 
 autonehoda, rozchod, znásiln�ní, p�epadení ...

� POT�EBUJETE INFORMACE �I KONTAKTY TÝKAJÍCÍ 
 SE PROBLEMATIKY PSYCHICKÉHO ZDRAVÍ? 
  � pro sebe, pro své klienty, pacienty, žáky, 
 p�átele, známé, p�íbuzné...

CO POSKYTUJEME

KDY ZAVOLAT?

KRIZE? PROBLÉM? ZAVOLEJTE!224 214 214

Vhozením odpadu do kontejneru to nekončí!
Co se s odpady děje poté, co je vyhodíte do barevných kontejnerů? 

Co všechno vzniká z roztříděných odpadů? Neznáte odpověď? Podí-
vejte se dále a možná budete překvapeni.
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Když v roce 1998 ing. Mazúch pře-

bíral vedení města, město bylo veli-

ce zadlužené a bez nejmenší šance 

na získání jakékoli dotace. Město mělo 

hodně špatný ostře sledovaný ukazatel 

dluhové služby. Tento ukazatel nárok 

na dotační tituly hatil. Učili jsme se 

za pochodu, ale od samého začátku 

nám bylo jasné, že takovýto stav fi nancí 

je neúnosný. Finance byly nutné všude, 

kam se člověk podíval. Připomenu, že 

jsme začínali s úvěrovou zadlužeností 

města ve výši přes 22 mil. Kč. Ta byla 

navíc doprovázena dalšími zbytečnými 

několikamilionovými výdaji, původem 

vzniku v předcházejících letech, kte-

rým nebylo vyhnutí (prohrané neuvá-

žené soudní spory, ručitelské splácení 

úvěrů společností STING a TOZAKO 

a neuhrazené závazky z minulosti fi r-

mám KAS a STING, aj.). Museli jsme 

se tedy rychle zorientovat a začít něco 

dělat. V poměrně rychlé orientaci v po-

třebách města nám pomohlo i to, že 

naši předchůdci nám zanechali seznam 

rozpracovaných akcí, za což jim opako-

vaně patří dík, i když za neutěšený stav 

fi nancí nesli také svoji vinu. Úvěry, kte-

ré město v té době čerpalo, byly velmi 

drahé a bylo jich několik. Proto se naší 

základní koncepcí stalo snížení zadlu-

ženosti a okamžitá restrukturalizace 

úvěrů, jejich výrazné zlevnění a hlavně 

nastartování investic. Rozpočet jsme 

dále plánovali vytvářet bez zbyteč-

ných velkých rezerv, aby se příjmy co 

nejrychleji přelévaly do výdajů. Tehdy 

jsme ještě dostatečně netušili, jak důle-

žité a nevyhnutelné bude dostat ukaza-

tel dluhové služby na takovou úroveň, 

která by  kdykoli v budoucnu, nezmě-

ní-li se nespravedlivé rozdělování daní, 

umožňovala žádat o dotace a čerpat 

je. Jedním z prvních kroků v oblasti 

fi nancí tehdy bylo částečné snížení 

úvěru ve výši 22 mil Kč mimořádnou 

splátkou o 7,3 mil Kč a komplexní re-

strukturalizace jeho zbytku za účelem 

snížení jeho ceny. Bohužel systém 

rozdělování daní v tomto státě je hodně 

nepřející menším městům a obcím a zá-

roveň silně podporuje lobismus. Dotace 

jsou více než nutností, přičemž dotační 

systém rovněž přináší městům a obcím 

dost často zbytečné úvěrové zadlužení. 

Obce netuší, zda dotaci získají, a když 

ji získají, je nutné dofi nancování, kte-

ré většinou nelze jinak, než čerpáním 

úvěru.

Nechci se zabývat dvanáctiletým roz-

počtem komplexně. To není ani možné. 

Podtitulek o „zmizelých“ desítkách 

milionů korun předesílá, o čem bude 

hlavně řeč. V minulých letech a nejvý-

razněji v předvolebním boji před čtyřmi 

roky bylo naší městskou ODS vnuco-

váno spoluobčanům Vamberka, Mer-

klovic a Pekla, že vedení města ne snad 

rozkradlo, ale prohospodařilo až 70 

milionů korun, vzešlých zejména z pri-

vatizace bytů. Tehdy a od té doby něko-

likrát jsem si řekl, že je nutné se k této 

bezbřehé hlouposti vyjádřit. Třeba 

i opakovaně. O to se v tomto příspěvku 

znovu pokusím. Řeč bude hlavně o mi-

mořádných příjmech a mimořádných 

výdajích města v netradiční, hodně 

agregované podobě. Běžné rozpočtové 

položky řešit nebudu, protože jsou pra-

videlné a nevyhnutelné a komentovat 

je, by příspěvek učinilo nepřehledným.

Privatizace bytů byla metodicky na-

startována a také začala před rokem 

1998. My jsme od našich předchůdců 

převzali metodiku, kterou jsme vyhod-

notili jako velice kvalitní a tudíž jsme 

ji neměnili, ale důsledně dodržovali. Je-

diné, co jsme pozměnili a učinili, bylo 

zahrnutí do privatizace také posledního 

panelového domu, původně zamýš-

leného ponechat na sociální bydlení. 

Myšlenku sociálního bydlení jsme zde 

vyhodnotili jako nerealizovatelnou. 

Privatizace až na drobné komplikace 

proběhla dobře a lze ji označit za velmi 

úspěšnou. Přinesla značný efekt městu, 

ale i bydlícím v privatizovaných bytech. 

Bohužel byly i takové komplikace, při 

nichž se někteří bydlící v privatizo-

vaných domech, kteří měli kontakty, 

snažili z města na poslední chvíli ještě 

vytěžit, co se dalo. Ano, patří sem i paní 

Mrázová, která se nyní hrdě hlásí k „za-

chráncům“ města. Tenkrát měla tenden-

ci, kterou jsme na poslední chvíli stačili 

omezit, protože byla jednoznačnou sna-

hou za prostředky města si téměř celý 

byt, v kterém již ani nebyla nájemcem, 

před zprivatizováním ještě vylepšit. Bo-

hužel MSÚM (Městská správa a údrž-

ba majetku) toto víceméně umožňovala 

a její nástupce Vambekon, než se nový 

ředitel zorientoval, v tom pokračoval. 

Možná, že právě zde je původ součas-

ných útoků paní Mrázové a spol. na ve-

dení města. Mezi zbytečné komplikace 

patřily i dohady kolem některých cen 

bytů. Ovšem jak jsem již poznamenal, 

hodnotíme privatizaci bytů jako velice 

zdařilou, protože v současné době ne-

řešíme problémy, které v souvislosti 

s uvolňováním nájemného a nutností 

rekonstrukcí bytového fondu řeší měs-

ta, která dosud neprivatizovala, nebo 

jen málo. Je třeba si uvědomit, že by-

tová politika, ať již realizovaná pod 

omezujícími regulačními podmínkami 

státu, nebo strádající nedostatkem fi -

nancí si vytváří naprosto samostatnou 

ekonomiku, z které těží pouze bydlící 

v těchto bytech. Ekonomiku prakticky 

bez vazby na ekonomiku města, pro-

tože do ní fi nance nepropustí. Řešení, 

jaké realizovalo vedení města naopak 

z této oblasti uvolnilo značné prostřed-

ky. Prostředky v objemu mnoha milio-

nů korun, sloužících všem, nikoli tedy 

jen bydlícím v komunálních bytech. 

A privatizované domy dostávají velice 

sympatickou podobu, kterou by jim 

město v žádném případě zajistit nemoh-

lo. Neodpustím si poznámku, že Chata 

Vyhlídka je obdobou.

Vedle bytů město vlastnilo akcie, kte-

ré také byly součástí majetku města. Co 

se týče akcií, patřili jsme ve Svazu měst 

a obcí ČR k iniciátorům jejich prodeje. 

Prodej akcií Východočeské plynáren-

ské a Východočeské energetiky a poz-

ději akcií České spořitelny, stejně jako 

všech podobných regionálních společ-

ností byl masovou záležitostí. Nevím, 

jaké procento měst a obcí si tenkrát ak-

cie ponechalo, ale bylo jich minimum 

(prakticky jen některá největší města, 

která měla a mají relativní dostatek pří-

jmů z daní). Díky hromadné celoplošné 

akci se tyto akcie prodaly s tak zvanou 

prémií, čili za podstatně lepší ceny, než 

jaké byly v té době na veřejných trzích.  

Nikdy předtím a nikdy potom by se 

neprodaly lépe a čekat na dividendy by 

nejenže bylo většinou neefektivní, ale 

mohlo by znamenat, že město bude mít 

fi nanční problémy výrazně větší. Vedle 

zmíněných akcií jsme prodali akcie fi r-

my ESAB, u kterých jiná možnost než 

prodat prakticky neexistovala, nicméně 

jsme je prodali za férovou cenu. Pozdě-

ji jsme prodali také akcie Krematoria 

Jaroměř, u kterých hrozilo, že nejenže 

nepřinesou městu žádné fi nance, nýbrž 

si budou nemalé fi nance žádat. Bohužel 

naši předchůdci neprodali akcie Vam-

bereckého masa a uzenin a připravili 

tak město o dalších nějakých 1,2 mil. 

Kč. My jsme již možnost tyto akcie 

prodat neměli. Průšvih zachránit nešel.

Pokud bych účelově interpretoval 

data v tabulce, čerpaná z ofi ciálních vý-

kazů, a chtěl ze sebe také udělat hlupá-

ka, mohl bych při pohledu na ně snad-

něji, než že desítky milionů zmizely, jak 

naše opozice ve svých myšlenkách tres-

tuhodně šířila a šíří mezi lidmi i nyní, 

tvrdit, že se desítky milionů záhadně 

objevily. Mimořádné příjmy jsou vý-

razně nižší než mimořádné výdaje. Nic-

méně ony ani nezmizely, ani se záhadně 

neobjevily. Prodeje jsou doplněny pří-

jmy z daní, dotacemi a čerpanými úvěry 

tak, aby investice a ostatní mimořádné 

výdaje mohly být realizovány v prezen-

tované výši. Jsem si vědom, že stupeň 

zjednodušení rekapitulace mimořád-

ných rozpočtových příjmů a výdajů je 

značný. Tabulka neobsahuje mimořád-

né příjmy předcházející roku 2000, kte-

ré ještě konkrétně u akcií představovaly 

navíc cca 9 mil Kč. Zdravý rozum však 

vidí, že prostředky z prodeje bytů, akcií 

i pozemků byly transformovány do in-

vestic, částečného splacení úvěru v roce 

2000 a uhrazení do té doby neřešených 

závazků (jde o cca 5 - 7 mil Kč), že ne-

zmizely. Podtrhuji, že se prodával jen 

majetek, který by nikdy nenesl městu 

kladný efekt, městu by jen kompliko-

val celkové fi nance. Pozemky, které se 

postupně prodaly, město nepotřebuje, 

protože je nevyužije, naopak kupující-

mu poslouží. Na druhou stranu jsme ve-

lice výhodně nakoupili pozemky, které 

nyní bude možné s patřičným efektem 

rovněž prodat k výstavbě rodinných 

domků. Konkrétní akce, které se mezi 

investicemi podařily zrealizovat, uvádět 

zatím nebudu. Ony jsou vidět. A také se 

o nich mluvilo a psalo a dále se viditel-

ně realizují. Budou zmíněny příště.

Ano, opakuji se. Téměř vše již bylo 

v nějaké podobě řečeno a napsáno. 

Opozice ale fakta nebere. Nedělám si 

tedy iluze, že nyní pochopí a uzná. Jen 

nechápu proč, když nám „zmizely“ mi-

liony, nebylo podáno na starostu trestní 

oznámení v této věci. Opozice zde má 

mnohonásobnou praxi ve věcech dale-

ko méně závažných. Nebo že by moc 

dobře věděla, jaké hlouposti šíří? Určitě 

věděla a ví, ale ona chce podchytit ty 

z nás, co přemýšlet umějí, ale nebaví 

je to a raději přijímají nesmyslné sen-

zace. Ještě jedna věc mě mrzí a nejde 

mi rovněž na rozum. Paní Melnická 

se pohybovala a pánové ing. Preclík, 

Šlezinger a ing. Skalický se stále po-

hybují v širším vedení města, a tudíž 

vědí, že zmizení milionů je hloupost. 

Proč nevysvětlí svým kolegům, že jde 

o nesmysl?

Na závěr jen několik posledních slov. 

Po letech 1998 a 1999, kdy se zdár-

ně a rychle uzdravoval, má Vamberk 

celých deset let rozpočet s vysokým 

kreditem. Banky usilují o to, aby město 

vždy čerpalo úvěr od nich. A nemylme 

se, ony sice rády půjčují peníze, ale ne 

tak v dnešní době, kdy pečlivě posuzu-

jí, zda půjčí. A když půjčí, tak je výše 

úroku o spolehlivosti dlužníka. Náš roz-

počet je hodnocen velice dobře a měs-

to je již deset let pro banky spolehlivý 

partner. Návratnost úvěru je jistá. Tomu 

odpovídá i nízké úročení úvěrů. I přes-

to má město nízkou zadluženost, která 

dává šanci čerpat hodně dotací. Něco se 

podařilo, něco ne. Hodně nečerpaných 

milionů jde na vrub naší slavné destruk-

tivní opozice a její neblahé intervenční 

činnosti. 

Josef Martinek

Rozumný, soudný a slušný Vamberku, zapoj se…
Díl pátý – Rozpočty města a hlavně kam „zmizely“ desítky milionů korun

Rekapitulace mimořádných příjmů a výdajů města mezi r. 2000 - 2009

Mimořádné příjmy Mimořádné výdaje

tis. Kč tis. Kč
Prodej pozemků 2 940 Investice 59 334

Prodej ostatních nemovitostí (byty) 41 419 Ostatní (vč. sportu) 79 563

Prodej akcií 3 369

Celkem 47 728 138 897
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Jak to tenkrát vlastně všechno bylo. 

Zmíněný dům měl být původně po-

nechán v majetku města Vamberk 

a z toho důvodu do něho bylo inves-

továno, a to jak do společných částí 

domu, tak do jednotlivých bytů. Jed-

nalo se například o rekonstrukci stře-

chy, dále o výměnu stoupacích vede-

ní, vodorovné kanalizace ve sklepích 

a další opravy a investice. Kromě 

toho probíhaly i opravy jednotlivých 

bytů a taktéž postupná výměna oken 

v bytech. Rekonstrukce a opravy ta-

kovéhoto rozsahu se v jiných domech 

neprováděly.

Vzhledem k tomu, že byty v ostat-

ních domech se nájemcům prodávaly 

ve stavu, v jakém aktuálně byly, bez 

jakýchkoli oprav či dokonce investic, 

došlo Zastupitelstvo města Vamberk 

k závěru, že není možné byty v tom-

to domě prodat za stejnou cenu jako 

byty v ostatních domech, neboť by 

tím došlo k nespravedlivému zvýhod-

nění nájemců v domě čp. 870 - 873 

a taktéž ke znevýhodnění ostatních, 

kteří si na opravy, které byly v tomto 

domě provedeny za městské peníze, 

museli po koupi bytů brát půjčky 

a platit vysoké příspěvky do svých 

fondů rozvoje.

Zastupitelstvo, vzhledem k tomu, že 

mělo za to, že není možné zvýhodnit 

jednu skupinu občanů na úkor jiných, 

tedy rozhodlo, že se 80 % těchto 

nákladů, jak do společných částí, 

tak na výměnu oken v jednotlivých 

bytech, promítne do prodejní ceny 

těchto bytů. Toto rozhodnutí poklá-

dám za naprosto spravedlivé. To, že 

nakonec byla po dlouhých jednáních 

a sporech, dalo by se říct i hádkách 

a tvrdém nátlaku, navrhovaná cena 

bytů snížena o náklady na opravy 

společných částí domu a započítalo se 

pouze 80 % nákladů na okna v bytech, 

byl výsledek aktivity především paní 

Yvony Mrázové, která, samozřejmě 

se souhlasem i dalších nájemců bytů, 

bojovala jako lvice za to, aby cena 

u bytů v tomto domě byla stanovena 

stejně, jako u ostatních domů. Ano, 

čtete správně, stejně, jako u ostat-

ních domů, to znamená, že nechtěla 

do ceny bytů promítnout ani cenu vy-

měněných oken v těchto bytech.

To, že nakonec došlo ke kompromi-

su rozhodně bylo zvýhodněním vlast-

níků bytů domu 870 - 873 proti ostat-

ním, kteří si kupovali byty v dalších 

domech, a tím samozřejmě i zvýhod-

něním paní Yvony Mrázové, či spíše 

její dcery, která tehdy byt koupila, ale 

to je podle mého názoru totéž.

A o to tady jde. O snahu získat vý-

hodu na úkor ostatních, neboť ničím 

jiným tehdejší jednání paní Yvo-

ny Mrázové nebylo. Vlastníci bytů 

v tomto domě jsou přesvědčeni zcela 

správně o tom, že paní Yvona Mrázo-

vá jednala v jejich zájmu a samozřej-

mě taktéž v zájmu své dcery, ale bo-

hužel proti zájmům všech ostatních 

vlastníků bytů ve Vamberku a konec-

konců do jisté míry i proti zájmům 

ostatních občanů města. Peníze ze 

zvýšených cen bytů by bylo možno 

použít ve prospěch všech.

V počtu oken na jednotlivé byty 

při prodeji skutečně došlo k několika 

omylům v důsledku chybných pod-

kladů z Vambekonu, s. r. o., ředitel 

Vambekonu se za ně dotčeným kupu-

jícím omluvil a cena byla opravena.

A pokud se týká námitky, že měs-

to chtělo nájemcům prodat byt se 

„zástavním břemenem“, je myšleno 

zřejmě zástavní právo na zajištění 

úvěru města Vamberk u Státního fon-

du životního prostředí, které skutečně 

v minulosti na domě 870 - 873 vázlo. 

Tento úvěr jsme však zcela splatili již 

v říjnu 2000 a vzhledem k tomu, že 

zástavní právo podle platných usta-

novení Občanského zákoníku zaniká 

zaplacením závazku, v době prodeje 

již na domě žádné zástavní právo ne-

vázlo. Šlo jen o zápis v katastru ne-

movitostí, který, ačkoliv již zástavní 

právo neexistuje, v katastru zůstává, 

pokud si vlastník nepožádá o jeho 

výmaz. To se pak také skutečně stalo 

a tento zápis byl vymazán.                      

Ing. Jiří Mazúch

Několik poznámek k vyjádření majitelů bytů v domě čp. 870 - 873 

Pane starosto,
v červnovém vydání Vambereckého zpravodaje jste 

mě v obsáhlém článku obvinil, že jsem se snažila při 
prodeji obecního bytu do mého vlastnictví získat neo-
právněnou fi nanční výhodu na úkor rozpočtu města. 
Obvinil jste mě, že jsem zásadně odmítala započíst 
výměnu oken do ceny bytu, a že jsem tvrdě vymáhala 
prodej mého bytu za stejnou cenu jako u bytů, u kte-
rých výměna oken neproběhla.

Vaše obvinění je naprosto lživé a účelem Vašeho 
článku je veřejně snížit důstojnost mé osoby a mojí 
vážnost ve městě.

Nebudu se zde na tomto místě zaobírat způsobem 
privatizace obecních bytů č.p. 870 – 873 v roce 2002. 
Nebudu zde citovat ze smluv, které jste předkládal ob-
čanům k podpisu, které obsahovaly řadu nedostatků 

a procesních omylů, např. kdy město požadovalo, aby 
si občané koupili byty se zástavním břemenem, které 
na domě vázlo, nebo kdy do ceny některých bytů byla 
započítána výměna většího množství oken, než byt 
ve skutečnosti obsahoval apod.

Celý průběh privatizace bytů je zdokumentován, 
mám k dispozici návrhy kupních smluv, které město 
občanům předkládalo i reakce občanů, tehdejších 
nájemníků.

Vaším článkem ve Vambereckém zpravodaji se 
cítím velmi poškozena zvláště proto, protože jeho 
čtením vzniká u běžného čtenáře, u lidí, kteří ne-
jsou o věci podrobněji informováni dojem, že jsem 
to já, kdo se při prodeji bytu do mého vlastnictví 
snažil obohatit na úkor města nebo ostatních ku-
pujících.

Mohu Vás ubezpečit, že kritika způsobu hospodaře-
ní města Vamberka obecně nemusí a v tomto případě 
ani není vedena touhou ve městě vládnout (jak se čte-
nářovi snažíte svým článkem naznačit), ale z obyčej-
ného a lidského důvodu, že prostě hospodaření města 
dlouhodobě není dobré a rozvoj města byl zanedbán.

Nikdy jsem se nesnažila získat nějakou fi nanční vý-
hodu na úkor rozpočtu města, naopak. Nikdy jsem ne-
kupovala ani neprivatizovala žádný byt ani jiný obecní 
majetek, proto jsem žádnou fi nanční výhodu nemohla 
získat, ani na úkor rozpočtu města, ani na úkor někoho 
jiného. Existuje ale několik případů, kdy obecní maje-
tek byl prodán netransparentně a pro město nevýhodně 
jiným občanům města. Já mezi ně ale nepatřím.

Pane starosto, důrazně Vás žádám, abyste se mně 
veřejně omluvil, a to v následujícím vydání Vambe-
reckého zpravodaje. A to tak, aby z Vaší omluvy bylo 
naprosto zřejmé, že jsem se nikdy nesnažila obohatit 
na úkor rozpočtu města. Pokud tak neučiníte, využi-
ji svého práva a budu se domáhat nápravy žalobou 
na ochranu osobnosti.

Ve Vamberku dne 16.6.2010            Yvona Mrázová

Otevřený dopis starostovi města Vamberk
Dobrý den, paní Krpačová,
v příloze Vám zasílám otevřený dopis starostovy města. Jsem nucena se bránit lživému obvinění, které 

bylo otištěno v posledním vydání VZ. Proto Vás žádám, aby přiložený otevřený dopis byl v plném znění 
otištěn v červencovém vydání VZ.

Děkuji                                                                                                                                    Yvona Mrázová

Vyjádření majitelů bytů Struha 870 - 873 k obvinění paní Mrázové 
v červnovém Vambereckém zpravodaji

Ohrazujeme se proti napadání paní Yvony Mrázové, že při privatizaci 
našich bytů v roce 2002 chtěla získat na náš úkor nebo na úkor města 
nějakou neoprávněnou fi nanční nebo jinou výhodu.

V té době jsme se na paní Yvonu Mrázovou obrátili, aby nám pomohla 
s posouzením kupních smluv, které nám Město Vamberk předložilo k podpisu. 

Paní Mrázová byla znalá věci, my jsme ji poskytli svoji důvěru a ona se 
stala součástí našeho vyjednávacího týmu.

V předložených smlouvách paní Mrázová odhalila tyto závažné nedostatky:
-  nabízená kupní cena bytů byla o cca 300,- Kč/m2 vyšší, než u domů, 

které byly privatizovány před námi
-  do kupních cen chtělo Město započítat opravy, které na domě proběhly 

v posledních třech letech před privatizací
-  u některých bytů byla do ceny bytů započítána výměna většího počtu 

oken, než byt ve skutečnosti obsahoval

-  Město Vamberk nám chtělo dům prodat se zástavním břemenem. Dům 
byl v té době zastaven
Postupným vyjednáváním s Městem byly nakonec tyto nedostatky        

odstraněny, došlo k dohodě a smlouvy byly přepsány.
Paní Mrázová se významnou měrou podílela na skutečnosti, že odstra-

něním těchto nedostatků byla majitelům bytů ušetřena fi nanční částka 
ve výši řádově několika tisíc Kč.

Jsme přesvědčeni, že paní Mrázová jednala v zájmu všech tehdejších oby-
vatel domu a to i přes to, že sama žádný byt do svého vlastnictví nekupovala.

O výše uvedených skutečnostech existuje písemná dokumentace, pode-
psaná všemi tehdejšími nájemníky našeho domu

Ve Vamberku dne 10. 6. 2010

Vyjádření podepsalo 19 obyvatel domu Struha 870 – 873
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Nenápadná a skromná špičková 

návrhářka a realizátorka moderní 

paličkovanékrajky patří mezi něko-

lik málo českých výtvarníků, které 

ředitelství EXPO 2000 v Hannoveru 

vyzvalo, aby prezentovali své práce 

v pavilonu naší republiky na světové 

výstavě v Hannoveru. Návštěvníci tak 

mohli nejen obdivovat především její 

originální paličkované šperky, jakými 

jsou náhrdelníky, náramky a náušnice. 

Jsou charakterizoványnovým pojetím, 

nápaditostí, vzhledem, vzory i ori-

ginálními materiály a patří právem 

mezi špičkové práce v tomto oboru 

na světě. S jejím uměním se mohli se-

známit také v  severoitalském městeč-

ku Fagagna, v holandském Rodenu 

(tam reprezentovala české umění pod 

hlavičkou Litomyšle) a - ve spolu-

práci s vamberským Muzeem krajky 

– uviděli její práce v centru fi nského 

krajkářství Raumě. Představila se 

i na mnoha dalších významných vý-

stavách, např. v Praze a Hradci Krá-

lové. Ve Strážnici na výstavě „Lidová 

řemesla a lidová umělecká výroba 

v České republice“, kterou uspořádal 

Národní ústav lidové kultury, nebyla 

nikomu udělena první ani druhá cena, 

ale několik vybraných nejlepších ře-

meslníků získalo Cenu NÚLK.  Dal-

ším vysokým oceněním byla 1. cena 

za lněnou soupravu s ručně paličko-

vanou krajkou v designerské soutěži 

Českého národního podniku, jejímž 

hlavním tématem byla „stolní deko-

race – inspirace tradiční řemeslnou 

tvorbou“ a do níž bylo přihlášeno 50 

prací. Odborná komise ocenila na je-

jím vítězném artefaktu užití náročné 

tradiční technologie, precizní zpra-

cování, vyvážené a výtvarně kvalitní 

řešení a celkovou kompozici.  Před-

stavila svoje dílo v jihlavském Domu 

Gustava Mahlera; stalo se tak v rámci 

výstavy Umění řemesla - umělecké 

kovářství, dřevořezba, paličkovaná 

krajky a keramické plastiky. Přichys-

tala mj. i velkou reprezentativní au-

torskou výstavu v Třinci. 

V soutěži na téma „oděvní doplněk 

jako šperk“, konané v rámci světové-

ho kongresu OIDFA (Organisation 

internationale de la dentelle au fuseau 

et l´aiguille) v červenci2004 v Pra-

ze soutěžila s paličkovaným čepcem 

Paličkované krajky mají na Slo-

vensku bohatou tradici v lidové kul-

tuře. Přehazování paliček s nitkami 

je dobrým cvičením prstů, rukou 

i představivosti pro postižené děti. 

Etnografky PhDr. Veronika Gécio-

vá a PhDr. Marta Švarcbacherová 

roku 1982 založily v Domově soci-

álních služeb pro děti – Gaudeamus 

v Bratislavě na Mokrohájské ulici 

č. 3, kroužek paličkování, který trvá 

doposud. Pozoruhodnými prácemi 

děti se často prezentuje na výsta-

vách na Slovensku i v zahraničí. 

Už z daleka bylo slyšet dětský 

smích. To přicházela tři šestiletá 

děvčátka na PALIČKÁRNU. Ote-

vřela jsem jim a hned zesílil křik 

Veroniky bez rukou, s malými nož-

kami bez kolínek, Denisky na vozíč-

ku, které ruce a nohy vždy „vysko-

čili“, když chtěla něco říct a malé 

černooké kučeravé Kristínky, která 

o mnoho nepřekročí výšku jedno-

ho metru ani v dospělosti. „Teto, 

my se chceme učit paličkovat, ale 

můžete nám nejdřív zazpívat a za-

tancovat? Přinesly jsme si i kazetu 

Kelly Family“. Přirozeně, že jsem 

souhlasila. A udělala jsem dobře. 

Takový zážitek by mi nepřipravili 

ani herci Slovenského národního 

divadla.  Nejenom, že se jejich zpěv 

rozléhal po celé chodbě, ale i tanec 

byl velmi milý. Kristínka do rytmu 

pohybovala Denisčiným invalidním 

vozíkem a Veronika taneční krůčky 

doplňovala kotrmelci. Kdybych tu 

obrovskou radost ze života malých 

postižených dětí neviděla, neuvěři-

la bych, že to tak může být. Když 

se už děvčata dost zadýchala a vy-

juchala, přistoupily jsme k práci. 

Nebylo to jednoduché. Vždyť než 

jsme chytily do rukou a nohou pa-

ličky, musely jsme vyzkoušet více 

posedů, postojů, podložek, stoliček 

a stolů, aby Veronika, zapichující 

ústy špendlík do válce, nepocítila 

na sobě zemskou přitažlivost a vy-

myslet něco, aby Denisčiny těžko 

ovladatelné prsty a ruce našli způ-

sob, jak řídit ty ještě neposlušnější 

paličky visící na válci. 

Rozhovor:

� Jak se jmenuješ?
Nikolka
� Paličkování tě baví?
Ano.
� Paní učitelky tě v krajkách nau-
čily paličkovat?
Paní učitelka: Já do toho zasáh-
nu. My nejsme škola, jsme domov 
sociálních služeb, jmenujeme se 
Gaudeamus, zařízení komunitní 
rehabilitace, to je zájmový kroužek 
při tomto domově sociálních služeb. 

Oni, když mají čas a chuť, přijdou 
na kroužek a já je tam tohle učím. 
Máme tam paličkování, drátování, 
malování na hedvábí a další věci. 
Musíme oddělovat školu, protože to 
je Ministerstvo školství a my jsme 
sociální zařízení.
� Můžete mi ještě nějak upřesnit 
tu činnost, kolik tam chodí dětí, 
kolika dětem jste pomohli?
Nechodí tam mnoho dětí, asi 10 - 15 
dětí, možná ani to ne, nevím, nějak 
tak. Neumím to přesně říct, ale ty 
děti, které tam chodí, to baví a po-
máhá jim to, což je dobře.
� Fyzická činnosti rukou jim po-
máhá, aby se zlepšovaly v motori-
ce?
Ano, v motorice jim to pomáhá.
� Jakým způsobem si myslíte, že je 
s tím spojeno paličkování?
Naším cílem ani není naučit je pa-
ličkovat, kdo na to má, tak se to 
naučí, kdo na to nemá, tak pomáhá, 
vytahuje špendlíky, namotává palič-
ky a podobně, ale velmi to pomáhá, 
protože ruce jsou pak obratnější, 
bystřejší, ale zároveň se oživují 
mozková centra. Pomáhá to hlavně 
dětem, která mají dětskou mozko-
vou obrnu.
Paličkování pomáhá i mozkové 
činnosti. Sama paličkuji ale jenom 
rekreačně. Když se něco děje a po-
třebuji si odpočinout, tak sednu 
k paličkám, takže to spojení mozek 
a paličky opravdu funguje a nejen 
pro mě, ale i pro tyto děti. Moc dě-
kuji.            Květa Krpačová

Na mezinárodním setkání krajkářek 2010, které se konalo 25.-27. 
června, mnohé zaujala expozice Inštitutu pre pracovnú rehábilitá-
ciu GAUDEAMUS v Bratislavě. Podařilo se nám získat rozhovor 
s pracovnicí i klientkou tohoto sociálního zařízení.

Paličkujeme s radosťou
autorky PhDr. Veronika Géciová, PhDr. Marta Švarcbacherová

z pravého hedvábí a stříbra. Hlavní 

cenu Grand Prix získala za originální 

nápad, vynikající výtvarné i řemeslné 

zpracování i celkový estetický dojem 

(tehdy jí ho předala choť premiéra 

Viktorie Špidlová). Úspěch to byl o to 

větší, že z dalších prvních cen čtyři 

získaly její italské žákyně.  V rámci 

doprovodného programu tohoto kon-

gresu byla také vyzvána k uspořádání 

autorské výstavy, ta se pak konala 

ve vamberském Muzeu krajky a sla-

vila obrovský úspěch.  

Nepřekvapí pak, že tato jedna 

z předních evropských krajkářek  pře-

vzala 2. září 2005 u příležitosti zaháje-

ní výstavy „Zlaté české ruce“ na staré 

královéhradecké radnici od hejtmana 

Královéhradeckého kraje Pavla Bradí-

ka za mimořádný přínos v oblasti lido-

vé kultury a lidové tvorby  cenu Zlatý 

kolovrat 2005.       PhDr. Josef Krám

První zlatá palička, která zůstala v regionu
25. června na slavnostním vyhlášení cen  5. bienále české krajky ob-

držela Jana Štefková z Merklovic, místní části Vamberka, první cenu 
-  zlatou paličku - v kategorii oděvní krajka;  letos byly uděleny tři zlaté 
paličky v kategorii volná tvorba, oděvní tvorba a žákovské práce. „Oce-
něnou  krajku jsem nazvala Hra se čtverci II. Jsou to vlastně tři čtverce, 
které jdou různě tvarovat podle fantazie, mám ráda geometrické tvary 
a také asymetrii. Čtverce působí přísně geometricky, ale ve dvou pro-
tilehlých rozích jsou asymetrické. V těchto rozích se také mění barvy 
a technika, bez vyvazování nebo přidávání nití. Je to do posledního 
detailu promyšlená krajka, upaličkovaná základní krajkářskou techni-
kou.  Mám také velkou radost, že je to první zlatá palička, která zůstává 
v našem regionu,“ dodala.  



ZPRAVODAJ 9

Vážení přátelé krajek,
chtěla bych reagovat na článek paní místostarostky Krpačové, uveřejněný 
v minulém čísle Vambereckého zpravodaje.

Zmiňuje se zde účast Vamberecké krajky na Expu 2010 v Šanghaji a také, 
že se vamberecká krajka prezentuje mezi vystavovanými perlami České 
republiky. Na první straně byly zveřejněny fotografi e šatů zhotovených 
pro Miss World 2006 Taťánu Kuchařovou, která v nich uváděla Český den 
za účasti mnoha významných hostů a představitelů naší republiky. Bohužel 
ve zmíněném článku nebylo uvedeno autorství těchto modelů - tj. pracov-
níků společnosti Vamberecká krajka CZ s.r.o. (nikoliv již neexistujícího 
výrobního družstvo). Profesionální úroveň modelů zpracovaných podle 
našich návrhů je výsledkem prací našich krajkářek, kterou v Šanghaji 
prezentovaly rovněž na dalších špercích a doplňcích. Tímto bych jim ješ-
tě jednou ráda poděkovala za špičkově odvedenou práci. Podle zpráv ze 
Šanghaje měly šaty obrovský úspěch a vzbudily velkou pozornost. Až se 
šaty vrátí z výstavy, určitě budou vystaveny v areálu naší společnosti, kde 
se bude moci každý na ně přijít podívat.

Krajkářská škola je jistě důležitá pro výchovu dalších zájemců o tradiční 
proslavené řemeslo, nicméně špičkové úrovně dosahují jen odborně vyško-
lené krajkářky a výtvarnice. A ve společnosti Vamberecká krajka bychom 
byli rádi, aby došlo k vzájemnému respektování naší práce.

Rádi bychom také poděkovali všem návštěvníkům za hojnou návštěvu 
naší výstavy a módních přehlídek. Zájem veřejnosti potvrzuje, že o vambe-
reckou krajku je zájem, a věříme, že rovněž město Vamberk  bude mít zájem 
na udržení této krásné řemeslné tradice na profesionální úrovni.

Ing. Zuzana Štěpánková, Vamberecká krajka CZ s.r.o.

Úspěch fi rmy VAMBERECKÁ KRAJKA CZ, s.r.o.

Vamberecká krajka CZ vytvořila šaty pro Tatánu Kuchařovou na vý-

stavu EXPO 2010 v Šanghaji a zaslouží si tak velký dík, protože svým 

úspěchem propaguje celé město Vamberk ve světě, ale především i jed-

notlivé instituce, které se krajkářstvím zabývají. Takováto propagace 

je v cestovním ruchu opravdu nepostradatelná, ovšem mnozí tuto sku-

tečnost nechápou. Dovolte, abych na závěr popřála fi rmě Vamberecká 

krajka CZ, s.r.o., ať se jim daří a ať vzkvétá jejich snaha rozvíjet tuto 

krásnou mnohasetletou tradici.                            Bc. Jana Červinková

Domov pro seniory 
Anička Vamberk

Personál DSA Vamberk, by chtěl touto ces-

tou poděkovat Bc. Anně Klug, ředitelce DSA, 

za svou píli, snahu a obětavost vůči klientům 

a i k personálu. Je nám zdárným příkladem, že 

když člověk něco moc chce a má nějaké cíle 

a vysněná přání, tak toho dosáhne. 

Paní Bc. Anna Klug, dosáhla magisterského 

vzdělání v sociální sféře, což při jejím pracovním 

vytížení je úctyhodné. Jistě její znalosti a zkuše-

nosti budou ku prospěchu nám všem. 

Nedílnou součástí jejího snažení je jistě její muž Pavel Klug, který man-

želku podporuje a je jí oporou. Právem je hrdý na to, co dokázala. 

Aničko, děkujeme za to, 
co pro všechny děláte. 

Monika Jungová
Petra Antonová
Jana Šindlerová
Andrea Kopecká
Milan Perger
Marcela Červinková
Jana Martincová
Milena Kopalová
Jiří Veverka
Vlasta Buriánková
Zbyněk Hlaváček
Iveta Veverková
Věra Müllerová
Alena Horáková

DIGITALIZACE 

KABELOVÉ TELEVIZE

Důležité oznámení obyvatelům 

Vamberku od Nej TV

Vážení zákazníci kabelové televize Nej TV (bývalá spol. Sater-Tv). 

Již v září 2010 budete mít možnost využívat širokou nabídku kvalitní 

digitální kabelové televize, internetu a telefonu od Nej TV. Přinášíme 

Vám digitalizaci kabelové televize díky níž si budete moci užívat ne-

srovnatelně vyšší kvalitu obrazu i zvuku, možnost příjmu TV vysílá-

ní v SD (Standard Defi nition) i HD (High Defi nition) kvalitě a pestrý 

výběr z mnoha nových TV programů a TV balíčků. Nabízíme až 100 

digitálních programů a současnou možnost příjmu nových TV progra-

mů v analogovém vysílání (až 26 Tv programů).  Od srpna tohoto roku  

Vám poskytneme servis, poradenství a zákaznické služby přímo v mís-

tě vašeho bydliště. Již brzy otevíráme novou pobočku, sledujte prosím 

internetové stránky www.nejtv.cz

Součástí digitalizace je i možnost pořízení vysokorychlostního připo-

jení k internetu Nej Internet v cenových úrovních již od 220 Kč.

Nedílnou součástí je možnost pořízení telefoní služby Nej Telefon. 

Nej Telefon je cenově výhodnou veřejnou telefonní službou s použitím 

technologie přenosu hlasu přes internet (VoIP). Nej Telefonem můžete 

volat do pevných i mobilních sítí s využitím Vašeho připojení za nízké 

ceny a vrámci sítě Nej TV dokonce zdarma.

NEJ TV SI MŮŽETE OBJEDNAT NA BEZPLATNÉ INFOLIN-
CE 800 944 800, NA INTERNETU NEBO NA POBOČCE VE VA-
ŠEM MĚSTĚ.
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Cestovní agentura Orlické hory 
a Podorlicko připravila pro oby-
vatele regionu a turisty několik 
nevšedních zážitků. Až čtyři dny 
v týdnu můžete cestovat za krása-
mi a zajímavostmi, které jen tak 
běžně v nabídce nenajdete.

� Každou červencovou a srpno-

vou neděli je pro děti nachystáno 

pohádkové putování. Udělejte si 

neděli sami pro sebe a pošlete vaše 

děti s námi prožít pohádkový den. 

Uvidí říši skřítků, vykoupou se 

s vodníkem Broumarem a stanou se 

účastníky pohádkového odpoledne 

na tábořišti Vochtánka.

Co musíte udělat? Zvednout te-

lefon, zavolat na bezplatnou linku 

800 10 15 20, nahlásit termín výle-

tu, jméno a věk dítěte a místo odkud 

bude nastupovat.

Naši dispečeři Vám řeknou, aby 

si Vaše ratolest vzala plavky, ručník 

a malé pití. Vy jí potom celý den 

neuvidíte. 

Místa nástupu: Letohrad, Žam-

berk, Kunvald, Rokytnice, Pě-

čín, Javornice, Rychnov, Solnice, 

Dobruška, Opočno

Cena: 230,- Kč (celodenní dozor, 

soutěžní kartičky, vstup na koupa-

liště, 2x jídlo + pití)

Věk: od 4 let dle samostatnosti dítě-

te a uvážení rodičů

Pokud dáte dohromady celou sku-

pinu – tj. 14 dětí, přijedeme pro Vás 

i na místo mimo jízdní řád! DO-

PRAVA ZDARMA!!!

��Pro milovníky tradic a řemesel 

jsou zde prázdninové čtvrtky. Tu-

hle něco ochutnám, támhle zkusím 

něco vyrobit. Na vlastní oči, nosy 

i pusy vyzkoušíte produkty mistrů 

řemesel z Orlických hor a Podor-

licka. Čekají Vás nevšední exkurze 

v pražírně kávy, kovolitectví, pivo-

varu. Navštívíte muzeum železnice 

a nádherné autentické dílny.

Výlet je určen pro 14 osob, pro 

které přijedeme kamkoliv po regi-

onu včetně Hradce Králové a Par-

dubic. Doprava je také do určitého 

počtu kilometrů zdarma

Cena: 349,- Kč (exkurze pražírna 

kávy + ochutnávka, exkurze kovo-

litectví + dárek, exkurze pivovar 

s obědem a ochutnávkou, prohlíd-

ka muzea železnice, ochutnávka 

medoviny, exkurze dílny + nápoj, 

průvodce)

� Tím ale nekončíme, dále pro Vás 

připravujeme výlet pro milovníky 
vojenské historie. Kam až dojely 

tanky? Střílelo se? To vše a mno-

hem více ze zákulisí války v česko-

polském příhraničí si vyzkoušíte 

na vlastní kůži v bojovém vozidle 

s kusem žvance z polní kuchyně 

každé prázdninové úterý.

� Jste zatvrzelí sportovci? Je libo 

naučit se na bruslích? Nebo se pro-

jet na kolech po nově upravených 

cyklostezkách? To vše a mnohem 

více nabízí ve svém království     

Orlická cyklo a inline královna. 

Společně navštívíme jedno z nejim-

pozantnějších muzeí v regionu – jak 

jinak než to řemesel v Letohradě 

a dále již budeme pokračovat spor-

tovním výkonům vstříc – o červen-

cových a srpnových sobotách.

Celý projekt podpořil Královéhra-

decký kraj!

Všechny informace:
Cestovní agentura Orlické hory 
a Podorlicko
Panská 1492
516 01 Rychnov nad Kněžnou
494 322 052, 774 125 014
sutova@dsohp.cz

Vznik Červeného kříže v Československu byl 

spjat se jménem Alice Masarykové. 1. února 1919 

se v pražském Obecním domě sešla přípravná 

schůzka sociálních pracovníků, která zvolila užší 

výbor a vyslala delegaci k prezidentu republiky 

s žádostí o vyslovení souhlasu se vznikem Čes-

koslovenského červeného kříže a se jmenováním 

PhDr. Alice Masarykové do funkce předsedkyně 

ČSČK. 6. února prezident republiky svým dopi-

sem této žádosti vyhověl a toto datum je považo-

váno za ofi ciální datum založení ČSČK na území 

Republiky československé, která tehdy zahrnovala 

Čechy, Moravu, české Slezsko, Slovensko a Pod-

karpatskou Rus.  Alice Masaryková pak byla 20 

let jeho předsedkyní. Je vhodné zdůraznit, že nešlo 

o pouhé formální obsazení předsednické funkce, 

jak by se snad na první pohled mohlo zdát. Ali-

ce Masaryková totiž měla v té době již rozsáhlé 

zkušenosti ze sociální práce, ona se tak stala prv-

ní a jedinou předsedkyní ČSČK mezi světovými 

válkami a tato organizace se doslova stala jejím 

životem. Velmi se angažovala v ošetřovatelském 

školství.  1948 po komunistickém převratu odešla 

do emigrace a od roku 1950 žila v USA. Maje-

tek v Československu jí byl po emigraci zabaven. 

Zemřela 29. listopadu 1966 v Chicagu ve svých 

87 letech. Její urna byla v roce 1994 z iniciativy 

ČSČK převezena do vlasti a uložena do rodinného 

hrobu v Lánech. 

My na Rychnovsku si připomeneme, že rodina 

Masarykova měla svoji vilku ve Dvorku, samo-

statné části Rybné nad Zdobnicí ve směru na Sla-

tinu nad Zdobnicí. 

Do června 1920 docházelo na Rychnovsku 

ke vzniku místních spolků Československého čer-

veného kříže. Ten měl totiž jako organizace nové-

ho státu velkou podporu obyvatelstva a do jeho řad 

se přirozeně zapojili řadoví členové Vlastenecké-

ho pomocného spolku. ČSČK se pak řadil k velmi 

úspěšným národním společnostem Evropy a jeho 

aktivity v sociální oblasti, zdravotní výchově 

a školení obyvatelstva i přípravě profesionálních 

zdravotnických pracovníků či práci s dětmi a mla-

dými byly mezinárodně oceňovány. 16. června 

1920 se konala valná hromada Československé-

ho červeného kříže v Rychnově nad Kněžnou 

na obecním úřadu, který sídlil v nynější budově 

ZŠ Kolowratská. Nový spolek měl 124 členů při-

spívajících a 91 podporujících. 

Publikace je už k dispozici na městských úřadech 

v Rychnově nad Kněžnou, Dobrušce a Kostelci 

nad Orlicí, rozváží se do všech Místních skupin 

každému z členů ČČK, 1000 ks se nyní rozděluje 

na čekárnách ve Fakultní nemocnici a transfuzní 

stanici Hradec Králové (tam se bude stále dopl-

ňovat), i na Magistrátu v Hradci Králové, v infor-

mačních centrech v okolí Rychnova, zdravotních 

pojišťovnách, rozděluje se do čekáren u obvodních 

i odborných lékařů a dostávají ji  všechny oblast-

ní spolky ČČK v republice, ústředí ČČK v Praze 

a vyjde jako příloha Novin ČK. 

Olga Rohrová, ředitelka úřadu OS ČČK 
Rychnov n. Kn.

K 90. výročí vzniku Červeného kříže na Rychnovsku

Co se děje v létě v Orlických horách a Podorlicku?

Oblastní spolek Českého červeného kříže v Rychnově nad Kněžnou k tomuto výročí právě vy-
dal publikaci, ojedinělou nejen v rámci Královéhradeckého kraje, kterou z dostupných materiá-
lů – počínaje světových a konče místních -  zpracoval PhDr. Josef Krám. Přehledně zpracované 
kapitolky dávají nahlédnout do bohaté a záslužné historie Červeného kříže v Evropě, počínaje 
jeho počátky roku 1863, spojenými se jmény Jean Henri Dunant, Gustave Moynier, váleční lékaři 
Louis Appian a Theodor Maunboir a velitel švýcarských jednotek generál Henri Guillaume Du-
four. Podnětem založení Červeného kříže byly obrovské počty zraněných na obou stranách v bitvě 
u Solferina v roce 1859, v níž padlo 40 tisíc vojáků. Jean Henri Dunant, který se stal svědkem oné 
bitvy, po svém návratu do Ženevy napsal knihu „Vzpomínky na Solferino“. 
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Voláme vždy, pokud jsme svědky 

náhlého a neočekávaného zhoršení 

zdravotního stavu, závažného úrazu 

nebo jiného poškození zdraví. 

Voláme, i pokud si nejsme zcela 

jisti – operátor záchranné služby, 

kvalifi kovaný zdravotník, Vám po-

může situaci posoudit a najít opti-

mální řešení. 

Číslo 155 voláme ze všech typů 

telefonů bez předvolby. 

Číslo 155 končí na operačních 

střediscích krajských záchranných 

služeb (výjimečně ještě na okres-

ních ZZS). 

Proto je nutné sdělit: 
� základní příznaky. U neúra-

zových stavů: např. „dusí se“, 

„je v bezvědomí“, „má bolesti 

na hrudi“ apod. U úrazových sta-

vů: charakter úrazu, event. počet 

zraněných apod.

� pokud toto nejste schopni sdělit, 

připravte se odpovídat na jasné, 

cílené dotazy operátorů.

� být připraven přijmout poradu 

po telefonu pro poskytnutí první 

pomoci na místě do příjezdu po-

sádky ZZS za pokračujících tele-

fonických instrukcí a řízení první 

pomoci na místě je již posádka 

ZZS na cestě k pacientovi (nic se 

nezdržuje!)

� ostatní krátce, orientačně: ad-

resu, jak najít místo (orientační 

body), popis, jak se stav pacienta 

vyvíjí, ponechte zapnutý telefon, 

ze kterého jste volali 155

� telefonní číslo 112 volejte pouze 

v případech závažných autone-

hod, hromadných neštěstí a mi-

mořádných událostí s velkým 

počtem postižených osob. Číslo 

112 je určeno i pro tísňová volání 

cizinců, kteří nejsou schopni ko-

munikovat v českém jazyce.

10 KROKŮ PRO ŽIVOT

Stav, kdy dojde k zástavě krev-

ního oběhu a dýchání s rychle na-

stupujícím bezvědomím se nazývá 

„klinická smrt“. Jde o stav vratný 

v případě, že okamžitě zahájíme 

oživovací postupy. 

Příčiny: 
� zástava srdce, tj. pumpa neroz-

vádí krev 

� dušení, tj. krev se neokysličuje 

v plicích 

1.  Ihned voláme 155.

2.  Křikem sháníme pomocníky.

3. Zastavujeme tepenné krvácení 

(pokud je přítomno).

4. Uvolníme dýchací cesty – mírný 

záklon hlavy, vyčištění dutiny 

ústní i vyjmutí zubních náhrad.

5.  Umělé dýchání – 2 vdechy 

do úst při současném ucpání 

nosu, hlava mírně v záklonu, 

musí se zvedat hrudník.

6.  Masáž srdce – 100x za minutu 

uprostřed hrudní kosti, razantně 

promakávat 5-7 cm. Masáž má 

přednost, kombinovat alespoň 

se 2 vdechy/min.

7.  Stabilizovaná poloha. při obnově 

dechové aktivity, i případně po-

kud pacient od počátku byl v bez-

vědomí a dýchal – uložit do po-

lohy na boku (zabrání zapadnutí 

jazyka vdechnutí zvratků).

8.  Úrazy: Pokud byl důvodem 

bezvědomí úraz (autonehoda, 

pád z výšky apod.) - 1) uvolnit 

dýchací cesty 2) udržovat hlavu 

v dlouhé ose těla (fi xovat oblast 

krční páteře) 3) provádění život 

zachraňujících výkonů (vyproš-

tění, masáž, dýchání je však nut-

né provádět!!)

9. Vytrvat. Oživovací postupy je 

třeba provádět až do příjezdu zá-

chranné služby (tj. cca 10 minut 

od zavolání).

10. Ukončit oživování jen pokud 

pacient začne prokazatelně dý-

chat, probere se k vědomí, jinak 

až do příjezdu záchranné služby.

…A KDYBYSTE VŠE 

ZAPOMNĚLI…

Když uvidíte člověka v bezvědomí, 
bez pohybu, bez dechu:
� volat 155

� masáž srdce 100x/minuta

Když uvidíte člověka
v bezvědomí, který dýchá:
� volat 155

� polohovat na bok

Když jste svědky závažného
úrazu s bezvědomím
a zástavou dechu:
� zastavit tepenné krvácení

� volat 155

� opatrné uvolnění dýchacích cest 

(mírný záklon hlavy + dýchání)

� pokud dýchá, chránit proti chla-

du přikrytím, nehýbat

(s využitím materiálů O. Fraňka – 
www.zachrannasluzba.cz) 
Pramen: http://www.zzskhk.cz

V v Královéhradeckém kraji si 

mohou lidé připadat jako na dovo-

lené v Africe. V Zoologické zahra-

dě ve Dvoře Králové totiž nyní mají 

možnost pozorovat africká zvířata 

přímo ze svého bungalovu, kara-

vanu či stanu. Stačí se jen ubytovat 

v tamním nově vystavěném Safari-

kempu, který byl dnes slavnostně 

otevřen.

„Výstavba Safarikempu v dvor-

ské zoo stála více než 72 milionů 

korun. Značnou část nákladů se po-

dařilo pokrýt dotacemi z Evropské 

unie. Zoologická zahrada, jejímž 

zřizovatelem je Královéhradecký 

kraj, díky tomu mohla vytvořit ten-

to projekt, který je v evropských 

podmínkách zcela unikátní,“ řekl 

hejtman Lubomír Franc. 

Safarikemp nabízí ubytování 

ve stylových bungalovech s deseti 

pokoji s vlastní koupelnou a terasou. 

Všechny pokoje mají originální bati-

ky a masky dovezené z Keni a Tan-

zánie, zařízení v africkém stylu, led-

ničku, minibar, připojení na internet 

a kabelovou televizi. Další možností 

je ubytování ve vlastních stanech 

či karavanech s možností přípojky 

vody a elektrického proudu. Sou-

částí Safarikempu je také venkovní 

bazén, vířivka, dětské hřiště, půjčov-

na kol, prodejna drobného zboží či 

parkoviště pro 257 automobilů. 

„Myšlenka na vybudování Sa-

farikempu v dvorské zoo byla in-

spirována obdobným zařízením, 

které funguje v Jihoafrické repub-

lice v národním parku Pilanesberg. 

Celková plocha, na níž byla stavba 

realizována, činí více než 35 tisíc 

metrů čtverečních. Jde tak o nej-

rozsáhlejší stavbu od 70. a začátku 

80. let dvacátého století, kdy zoo 

budovala nové výběhy a prostor 

budoucího safari,“ dodala ředitelka 

dvorské zoo Dana Holečková. 

Hosté Safarikempu ubytovaní 

v bungalovech mají po celou dobu 

pobytu vstup do zoo zdarma; ostatní 

při pobytu na dvě a více nocí. Uby-

tovaným hostům ve stanech a kara-

vanech na jednu noc je poskytována 

sleva na vstupném do zoo ve výši 

deseti procent. Pro všechny hosty 

ubytované v Safrikempu platí dese-

tiprocentní sleva na večerní safari. 

Jiří Hošna
Pramen: www.kr-kralovehradecky.cz

JAK VOLAT ZÁCHRANNOU SLUŽBU „155“

Ve dvorské ZOO vznikl za podpory z EU unikátní Safarikemp

STAIKA
rychnovská realitní kancelář, v.o.s.

� Nabízíme prodej pozemku (1066 m2) pro stavbu 
rekreační chaty na okraji Vamberka. Velmi pěkné místo 
uprostřed zeleně.
Nabídková cena:  335.000,- Kč
Tel.: 725 646 454  

� Nabízíme k nájmu třípodlažní objekt v centru Vam-
berka, nebytové prostory (kanceláře, ubytování, archiv 
atp.). Celkem cca 400 m2. Volné ihned. 
Nájemné: 22.000Kč/měs. + služby
Vážní zájemci volejte: 725 646 454

www.staika.cz
www.rscs.cz
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Vamberk v tisku doby minulé – 3. díl
Časopis Český lid V., 1906

Kukání 
Zvykoslovný obrázek Z okolí vamber-

ského podává Jos. F. Král. 

Známo všeobecně, jak bdí hoši ven-

kovští nad tím, aby jim nikdo z okolí, 

zvláště z města za děvčaty nechodil. 

Ve vsi Zámělí u Vamberku trestají vetřel-

ce (cizáka*) způsobem zvláštním, kterýž 

tuto vypsati chceme. O muzikách nejlepší 

k tomu příležitost. Tu pak běda mládenci 

při milostném dobrodružství stíženému. 

Tomu nastoupiti jest při návratu k domo-

vu pravou cestu křížovou. Domácí chasa 

zajme „nešťastného“ milovníka, donutí 

jej vylézti na strom k účelu tomu zvláště 

vyhlídnutý, kde musí „kukati“ tak dlou-

ho, dokud chasníkům se líbí. Mezitím co 

ubožák z hrdla strachem stísněného ža-

lostivé „kuku“ do tiché noci vydává, do-

vádivá chasa pod stromem žerty si z něho 

tropí. Teprv když dosti se ho nasoužila 

a když slíbil vykoupiti se z útrap těch — 

jest propuštěn. 

Výkupné řídí se zámožností „kukají-

cího“ a nové přátelství se příležitostně 

zapije. Tím uzavřen jakýsi druh „pobra-

timství“ a odtud nikdo více nepřekáží 

cizímu mladíku v milostných potulkách. 

Ne vždy však skončí kukání tak hlad-

ce. Je-li chasa příliš rozdováděná, má-li 

děvče více domácích nápadníků, je-li 

napadený neohrožený a nechce-li nebo 

nemůže-li se vykoupiti: tu nedaří se mu 

valně, tu bude mu kukati do ochraptění. 

Takový mládenec musí pak obrátiti svoje 

kroky jinam, kde o jeho kukání ničeho 

známo není. Však „těžko sídlo v pytli 

utajiti“ — výsměšné „kuku, kuku“ často 

mu připamatuje neblahé ukončení mi-

lostných potulek. 

*) Oblíbené pojmenování lidí nedomá-
cích v okolí Vamberku.

Časopis Český lid XV., 1906
Jos. F. Král: 

Svatební zvyky z okolí 

Vamberka. 

V některých obcích okolo Vamberka 

udržely se podnes svatební zvyky, jež 

tuto doslovně podáváme tak, jak nám 

ochotným a hledaným »družbou« p. J. 

Pavlem, hajným na velkostatku vamber-

ském, tlumočeny byly. 

Řeč dřív než se jde k oddavkám před 

snídaní. Rozmilý synu! Tak jako jste 

přijal život od rodičů svých, tak jste taky 

povinen hájiti a udržovati život jejich až 

do jejich nejdelší smrti. Vstupujete dneš-

ního dne do manželství, přestanete býti 

jinochem, ale nepřestanete býti synem. 

Není snad zapotřebí vykládati zde od-

platy synů hodných a pohrůžky a tresty 

synů zlých. Dosti máme na tom přikázá-

ní, které zní: Cti otce i matku svou, aby 

se ti dobře vedlo a dobře ti bylo na zemi. 

V tom samém přikázání jsou odplata 

i trest zároveň obsaženy. Totiž dítě, kte-

ré rodiče své clí a miluje, že dlouho živo 

bude a mnoho hojných darů od Boha 

obdrží. Naproti tomu, které dítě rodiče 

své nectí a nemiluje, že dlouho živo také 

nebude, časné i věčné blaženosti zbaveno 

bude. Tak toto, milý synu, vždycky na pa-

měti mějte! Rodiče své ctěte a milujte, je 

nikdy nezarmucujte, tak abyste počten 

býti mohl do synů hodných a odplata 

vaše aby byla hojná tam na věčnosti. (To 

jest v domě ženicha). Nic krásnějšího 

a ve všech věcech ušlechtilejšího není 

nad spokojený a svorný stav manželský, 

to jest, kteří manželé v lásce a svornosti 

živi jsou, rodiče své ctějí a o ně se starají. 

Takoví manželé jsou jako olivy a rodiče 

jejich dočkají se na nich radostí a potě-

šení. Naproti tomu není nic strašnějšího 

a ukrutnějšího nad nesvorný stav man-

želský. Neboť kdo vysloví, aneb pérem 

vypíše všecky hrůzy, které pocházejí 

z nesvorného manželství. Což aby se ne-

stalo, pane ženichu, musíte předně býti 

věrný ctitel Boží, sám sebe a své manžel-

ky moudrým řiditelem. Manželku svou 

ctěte a milujte, nikdy jí nezarmucujte, jí 

ve všem dobrým příkladem předcházejte, 

v bázni Boží ke všemu dobrému vzbuzuj-

te a nabádejte. A tak z ní potom řádnou 

a spolehlivou hospodyni, pečlivou a sta-

rostlivou matku míti budete a co takovou 

vám ji zde nyní vydávám a odevzdávám. 

Vy pak, rozmilá panno nevěsto, když 

předně Pána Boha, napotom manžela 

svého ctíti, jemu ve všem dobrém povol-

ná, ve vašem hospodářství pilná, moudrá 

a rozšafná budete: pak budete ovšem oz-

dobou a okrasou domu vašeho a rodičové 

vaši jak s jedné tak i s druhé strany budou 

z vás míti potěšení a ponesou s radostí 

dni stáří svého do hrobu. 

Večer odeberou se všichni svatebčané 

do hospody, kde zasednouti míní u stolu 

předem k tomu vyhlídnutého, u něhož ale 

zastanou již společnost. Mezi svatebčany 

a společností u stolu nastane vyjednává-

ní o postoupení stolu. Hlavní slovo má 

družba. 

Řeči družby při zasedání stolu v hospo-

dě a odpovědi hostí u stolu sedících. Ří-

kání první: Velice jsem potěšen, rozmilí 

přátelé, že vás všechny u tohoto stolku 

při dobrém zdraví a sklenici dobrého piva 

vynacházím. Kterého zdraví by vám ještě 

dlouhá léta popřáno bylo, však mi snad 

nezazlíte, když vás o nějakou maličkost 

žádati budu. Totiž jak vám snad dobře 

povědomo jest, že když se v této naší po-

čestné obci nějaká svatba odbývá, že paní 

nevěsta s paní starou svatbí a se svými 

družkami u tohoto stolečku své posezení 

mívá. Tedy vás paní nevěsta zdvořile pro-

sit nechá, byste jí tento stolek na nějakou 

chvíli k jejímu pohodlí postoupili, začež 

se vám s celou úslužností odměniti míní. 

Však my vás nevyhánějíce, nýbrž aby 

vás pan hospodský k některému jinému 

stolku poukázal. Načež se s námi dle vaší 

libosti bavit můžete. 

Odpověď. Z jaké ale příčiny my se 

u tohoto stolečku vynacházíme, jestliže 

od vás prané (!) trpělivosti i očekávati 

můžu, tedy já vám se vší uctivostí před-

nesti míním. Totiž my jsouce lidé nezná-

mí, zdejšího obyčeje povědomí nejsme. 

Jdouce my přes veliké hory a doly zdale-

ka jsme spatřili tento obšírný dům, který 

se nám pře- velmi zalíbil, tak že jsme my 

k němu beze vší překážky šťastně přijíti 

mohli. Tehdy jsme my zdejšího pana hos-

podáře žádali, aby nám sem vstoupiti do-

volil a nám nějaký stolek k našemu odpo-

činutí vykázal. On nám to povolení dal, 

abychme se dle své libosti usadili. My 

ale uznávajíce, že tento stolek k našemu 

odpočinutí sloužiti může, tedy jsme se 

k němu pouchýžili. Tak jestli paní nevěs-

tě obtížno nebude o tento řádeček, kterýž 

tak tuze veliký jest, že ani dle obyčejného 

psaní postačit nemohl, tak že se římskými 

i latinskými čísly poznamenati musel — 

se dohodnouti, tedy jest-li se paní nevěsta 

zavazuje dle právního vyřknutí u přítom-

nosti třech svědků s panem šenkýřem 

o tento řádek zcela a zúplna vypokojiti, 

my chceme uctivě poustoupiti a to sice 

s touto trojí podmínkou: aby nám v tom-

to domě jiná tabulka k našemu odpoči-

nutí zaopatřena byla, za druhé, bychme 

k ní od vašich pánů hudebníků s veselým 

maršem doprovozeni byli, konečně pak, 

kdyby se z těchto mých kamarádů nebo 

třeba mně samotnému s paní starou svat-

bí nebo s paní nevěstou nebo s některou 

pannou družičkou tancovat zalíbilo, by 

nám povoleno bylo. Nebo tyhle moji ka-

marádi o tom pořád povídali, kdy-bysme 

někam přišli a byly tam hezké holky, že 

by oni nelitovali všecky peníze do po-

sledního krejcaru v kapse nechati. 

Říkání druhé. Rozmilí přátelé, jak jsem 

z vaší řeči vyrozuměl, tedy bych soudil, 

že vy tento stoleček poustoupit míníte, 

jen že se tu jedná o tento řádek, který 

na vašem stole napísaný máte, kteroužto 

maličkost já milerád na sebe převezmu 

a pana hospodského poprosím, by tak 

laskav byl a tento malý řádek na některý 

jiný stolek přepsal, a co ta křída a ta práce 

státi bude, milerád zaplatím. Ku kterému 

stolku já vás potom s pěkným pochodem 

neb počestným maršem doprovodit ne-

chám. 

Odpověď. Mně mnohovážený pane 

družbo, s toho nebude nic. My na vaši 

žádost svá mužská práva ženským po-

stoupiti nemíníme. Go pak vy nevíte, 

když Přemysl Libuši svého koně půjčil, 

že jí ho pak musel vodit za uzdu a sám 

chodit pěšky, a Samson, když se Dalile 

do náručí vrhl, že pak lehounko od Filiš-

tinských přemožen byl. Tak kdybychme 

my svá mužská práva ženským zadali 

a tento stolek jim ustoupili, tak bychme 

museli vzít takhle své čepičky pod paži 

a stát před nima i s váma poníženě pro-

sím na zemi a dle jejich libosti jim poslu-

hovat. Pravda, že ženský mají také něco 

napřed. Vy se, pane družbo, přece velice 

mejlíte, vy si myslíte, když jste dnes mezi 

ženskými, že jste mezi anděly a jejich 

ženskou chytrost nepozorujete, do jakého 

otroctví bychme my i s Vámi přišli. Ty 

by nám potom uvázali vokrajek u kolíb-

ky a nemohli bychme si ani to darebný 

sólo sehrát, a holuby ty bychme nesměli 

přinést ani ke stavení, ba ani ty americký 

zajíci bychme nesměli mít a dýmky ty 

by nám lítaly okolo huby jako před deš-

těm vlaštovice. To bychme měli co psát 

našim vystěhovalcům do Ameriky! Tak 

když my svá práva ženským propůjčíme, 

tedy si to s nima písemně před svědkama 

vyjednat musíme, by nám zejtra naše prá-

va zpět vráceny byly, aby zase dle starého 

obyčeje ženské vespod a mužský na vrch 

ostali. Druhá chyba je, pane družbo, ta, 

že vy nám vědomost dáváte, aby se panu 

šenkýři jenom ta křída, kterou on na tyto 

řádky vynaložil, zaplatila. S tím on náš 

pan šenkýř spokojen bejti nemůže, nebo 

on každej litr piva za deset krejcarů 

v pivovaře platit musí, potom musí dát 

diškreci panu podstaršímu při nakládání, 

potomej při skládáni nejméně konev piva 

stočiti musí, třeba že on to všecko.....do-

leje. On má k tomu svou pomocnici paní 

šenkýřku a ta vám vždycky ze studeného 

kotle takhle do polou naleje a kořalku 

tu nejradši leje míchanou a na tabáku se 

také nepředá. Ono nejní se mu co divit, 

neb on má při tom mnoho vejloh a tak 

se mu to nechmelené, který on k tomu 

chmelenýmu přikamarádí, jak se pod 

těmi řádky vyrozumívá zcela a zouplna 

zaplatit musí. 

Říkání třetí: Jak dobré a šlechetné srdce 

naší paní nevěsty znám, tedy bych soudil, 

že by se s váma ráda po dobrém vyrov-

nala, kdyby se jí podobná nehoda byla 

nestala. Když totiž do tohoto šenkovního 

domu kráčeti mínila, nešťastnou náhodou 

její šrajlofl ička se jí z kapsy vysmekla 

a se pootevřela, co drobné a stříbrné pe-

níze byly, se rozkutálely a papírové vítr 

všecky rozfukal. Tak to již sám uznat 

musíte, že při nejlepší vůli se s vámi vy-

rovnat nemůže. 

Odpověď: Mnohováženy pane druž-

bo, vy nám vědomost dáváte, že se paní 

nevěstě taková zlá příhoda stala, že se 

jí peněženka pootevřela, vítr že jí její 

panenky rozházel. Nám proto kranfl eky 

neodpadaly, ani nám vítr čepice z hlavy 

nepobral, kdyby si byla paní nevěsta tak-

hle se zámečkem peněženku zaopatřila, 

anebo kdyby ji byla aspoň šňůrkou ¦za-

vázala, tak by jí byl větříček její panenky 

nerozházel. 

Dále vy nám přednášíte, že když se 

v této počestné obci nějaká svatba koná, 

že paní nevěsta se svýma sloužícíma to 

jest s paní starou svatbí a se svýma pře-

krásnejma drůžičkama u tohoto stolku 

své posezení mívá. ‚My ale, jakožto lidé 

neznámí, ten zdejší obyčej rušit a zasta-

vovat nemíníme. Já se konečné obávám, 

bych s naším dlouhým rozmlouváním ně-

kterému z těchto počestných pánů hostů 

obtížným nebyl, tak aby mne konečně 

někdo z tohoto šenkovního domu ven ne-

vystrčil. Tak jest-li se paní nevěsta s dů-

statečnou atestacej proukázati může, a vy 

všechny ty předepsané výminky na sebe 

přijímáte, my chceme uctivě ustoupiti. 

Říkání čtvrté: Za důkaz, že naše paní 

nevěsta pouhou pravdu mluví, opatřila 

si jakousi listinu, na které jsou podepsa-

ný většinou mrtví svědkové, a která má 

takovou moc do sebe, že když ji někdo 

jednou přečte, kdyby byl sebe učenější, 

vícekrát ji číst nemůže. Tak si ji důkladně 

přečtěte. 

Odpověď: Mně mnohovážený pane 

družbo, pravda, že je třikrát šest osmnáct 

a když šest odtáhneme, ostane dvanáct. Já 

si ale přece myslím, aby si byla paní ne-

věsta pro takovou atestaci tak důstatečnej 

bargament zaopatřila, aby ho mohl kaž-

dý pohodlně přečísti. Nám, co pak nám 

na tom docela nic nezáleží, poněváž my 

jsme lidé učený: my umíme chodit chor-

vátsky, jíst německy a mluvit česky! Tak 

nebudeme-li ji (atestaci) moci u tohoto 

stolečku pohodlně přečíst, tak ji snad 

po Chorvatsku odnesem, po němečku ji 

přečtem a po česku jak vám, tak paní ne-

věstě uctivě děkujem a podáním rukouch 

to stvrdíme. 

Pramen: http://tyfoza.no-ip.com/cesky-
lid/index.htm
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MC VAMBERECKÝ 

DRÁČEK o. s.
Mateřské centrum pomáhá rodi-

čům aktivně prožít čas společně 

strávený s dětmi.

Srdečně zveme všechny rodiče se 

svými dětmi do herničky v příze-

mí Městské knihovny, kde probíhá 

následující pravidelný program:

� Každé pondělí se koná od 16 
do 17 hod. Tvořílek, který je 

určen pro děti, které rády malují        

a vyrábějí z různých materiálů.

� Každý čtvrtek probíhá od  09-
11:30 hod. Hernička.

Zveme všechny na hrací den 

do našeho MC. Pod hesly: ,,Bude 

nás víc, nebudeme se bát vlka 

nic!“ a ,,kdo si hraje, nezlobí!“ se 

těšíme na Vaši hojnou účast.

Náš web: mcdracek.wordpress.

com

POZOR!!! V období letních 

prázdnin bude dětské centrum 

uzavřeno a znovu bude otevřeno 

v září 2010.

� Dne 9.6. 2010 jsme pro děti 

uspořádali dětský den v Rychno-

vě nad Kněžnou v areálu hotelu 

Panorama. Děti se vydováděly 

na hřišti a pochutnaly si na poháru 

nebo zmrzlině.

� Dne 16.6. 2010 se uskutečnil 

výlet za koníky do Lipovky. Děti 

si vyslechly zajímavosti o chovu 

koní a o práci, která k tomu patří 

a sami si mohly zkusit koně nakr-

mit, vyhřebelcovat a samozřejmě 

se na nich i svézt. 

Doprovodný program bude vždy 

vyvěšen na nástěnce v MC nebo 

na vývěsce naproti drogerii Teta.

Poplatky: HERNA 10 Kč/den, 

člen 5 Kč/den; TVOŘÍLEK 25 Kč/ 

hodinu, člen 15 Kč; 

Těšíme se na Vás.

Náš web:
mcdracek.wordpress.com

I Vamberk má svého JFK
Tak jako Češi znají od svých škol-

ních let iniciály TGM, mají Ame-

ričané v paměti tři písmena JFK. 

Počátkem 60. let 20. století se stala 

synonymem mládí, úspěchu a po-

kroku. Američané si tehdy zvolili 

35. prezidentem USA charismatic-

kého Johna Fitzgeralda Kennedyho. 

Jeho popularita dostoupila vrcholu, 

když v roce 1963 bohužel zemřel 

rukou atentátníka.

Vamberecký JFK je starší, ale 

pro dějiny našeho města neméně 

významný. V těchto dnech si při-

pomínáme 150. výročí narození 

Josefa Františka Krále. Narodil se 

sice roku 1860 v Čáslavi, ale po ab-

solvování učitelského kursu přišel 

v roce 1879 do Vamberka. Jak se 

později ukázalo, byl jeho příchod 

do našeho městečka velkým příno-

sem. Je obdivuhodné, jak široký byl 

rozsah jeho veřejné činnosti. Kromě 

učitelování (v letech 1905-1924 byl 

řídícím učitelem obecné školy) se 

věnoval výuce hry na housle. Přes 

čtyřicet let spravoval knihovnu 

Měšťanské besedy. Spolu se svou 

ženou Hanou byl nadšeným ochot-

níkem (zastával též post režiséra 

a jednatele a v 90. letech soubor 

vedl). Koncem 19. století byl 13 let 

náčelníkem Sokola.

Královou největší láskou byla 

historie. Přispíval do regionálních 

novin články a studiemi o dějinách 

Vamberka. Dopisoval si s před-

ními českými historiky (J. Pekař, 

A. Sedláček aj.). Byl jednatelem 

archeologické komise České aka-

demie. U příležitosti 100. výročí 

ochotnických her ve Vamberku se-

stavil roku 1903 Památník ochot-

nického divadla ve Vamberku, kde 

mj. zaznamenal vzpomínky teh-

dy žijících nejstarších ochotníků 

na zdejší divadlo ve 40. letech 19. 

století. Po vzniku Československa 

se stal prvním vambereckým kro-

nikářem. Do výslužby odešel roku 

1924 – po 45 letech učitelování. 

Jeho nejvýznamnějším literárním 

a dějepisným počinem bylo sepsání 

Pamětí města Vamberka nad Zdob-

nicí, které vyšly roku 1927. Dodnes 

z této publikace čerpají zájemci 

a milovníci historie našeho města. 

J. F. Král zemřel roku 1934 v Pra-

ze. Pohřbu v Praze se zúčastnila též 

delegace z Vamberka. Stopa učitele 

a regionálního historika J. F. Krále 

v našem městě je přes zvětšující se 

časovou vzdálenost hluboká a ne-

smazatelná.

M. Berger

V Informačním centru právě probíha-
jí tyto aktuální předprodeje vstupenek: 
Koncert KARLA GOTTA - „Hvězdy jak 
je neznáte“ - ojedinělá příležitost, po-
slední vstupenky! Letní parket VÝRAVA 
-  dopravu z Vamberka zajistí autobusy 
tam i zpět! Středověké představení ČA-
RODĚJNICE – Hrad Potštejn!

Nové jízdní řády cyklobusů do Orlických 

hor s krásnou mapou cyklostezek si zdar-

ma můžete vyzvednout v našem infocentru 

nebo je najdete na webu www.ic-vamberk.

cz. Právě byla vydána aktuální turistická 

mapa Vamberka v tištěné podobě. Jsou 

na ní označena turisticky zajímavá místa. 

Děkuji za spolupráci tvůrcům mapy panu Bohuslavu Jindrovi a panu Jo-

sefu Doležalovi. V elektronické podobě ji během prázdnin zpřístupníme 

na našich webových stránkách. Zároveň děkuji panu Antonínu Bartošovi, 

že byl tak laskav a poskytl nám fotografi e pro propagaci Vamberka.

V létě od 9. do 12. srpna se stane Vamberk součástí putovní trasy Ki-

nematografu bratří Čadíků. Během konání „Filmového léta 2010“ uvidíte 

tyto fi lmy: Bobule, 2 Bobule, Ulovit miliardáře, Líbáš jako Bůh. Jedná se 

o charitativní akci, kdy výtěžek ze vstupného bude věnován na dobročinné 

účely. Místo konání je na parkovišti nad náměstím, sezení na lavičkách 

nebo kdekoliv jinde, přineste si s sebou deky. Promítání bude vždy začínat 

ve 21:00 hodin. Tuto akci pro vás pořádá Informační centrum a Městská 

knihovna Vamberk ve spolupráci s Městem Vamberk a za laskavé podpory 

našich sponzorů, kterým tímto velice děkuji za jejich ochotu. Jste srdečně 

zváni!

Otevírací doba Informačního centra v červenci a srpnu je každý všed-

ní den od 8:00 do11:00 a od 12:00 do 17:00 a také o sobotách od 9:00 

do 15:00.

Krásné léto za Informační centrum Vamberk přeje Bc. Jana Červinková

INFORMAČNÍ CENTRUM
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Několik zpráviček z našich školiček
Vždy, když je léto v plném prou-

du a vám se dostane do ruky prázd-

ninový „Vamberecký zpravodaj“, 

najdete v něm i školkové ohlédnutí 

za posledním měsícem právě skon-

čeného školního roku. Nejinak je 

tomu i tentokrát. Červnové vzpomí-

nání v mateřské škole VODNÍČEK 

začneme prvním týdnem tohoto 

měsíce, který se vždy nese ve zna-

mení svátku dětí. Každý den na děti 

čekalo nějaké překvapení, nějaký 

„dárek“. Hned v pondělí to byla 

loutková pohádka „O Palečkovi“. 

V úterý, přesně na 1. června, osla-

vily děti svůj svátek „Dnem dětí“. 

V každé třídě si paní učitelky pro 

ty svoje děti připravily nějaký pro-

gram.  „Šnečkové“ oslavovali svůj 

svátek s opičkou Žofkou.  Plnili ne-

jen její úkoly, ale i jejích kamarádů 

– slona Květoslava, tučňáka Emila, 

myši Karolíny, a klokana Standy. 

Po projití všech stanovišť dostali 

nejen sladkou odměnu ve formě 

sušeného ovoce a ovocné mísy, ale 

i medaili „Opička Žofky“. Na závěr 

si udělaly zvířátkovskou diskotéku. 

Rybičky, ty cestovaly kolem světa 

a musely plnit úkoly od dětí z pěti 

světadílů. I na ně čekala odměna 

a medaile. A Žabky? I ony putova-

ly za černými, žlutými či rudými 

kamarády, aby splnily jejich úkoly 

a samozřejmě si zasloužily odměnu.

Ve středu k nám přijeli profesio-

nální hasiči z Rychnova nad Kněž-

nou. Počasí nám nepřálo, lilo tak, že 

se nedalo vyjít ven, a tak se ukázka 

tentokrát konala přímo ve školce. 

Nutno říci, že nebyla o nic méně za-

jímavá. Hasiči nám ukázali speciál-

ní obleky, dýchací přístroje a různé 

nářadí a pomůcky. Moc jim děkuje-

me za jejich ochotu, trpělivost a čas, 

který nám věnovali.

Čtvrtek se nesl ve znamení kou-

zel a čar. Do školky totiž dorazil 

kouzelník. Předvedl dětem spoustu 

triků, nad kterými se podivovali děti 

i dospělí. Pátek byl vyvrcholením 

celého slavnostního týdne. Čekal 

nás výlet, tentokrát do Hradce Krá-

lové. Děti navštívily Obří akvárium 

a svezly se po Labi na sice malém, 

ale opravdickém parníčku. Měli 

jsme štěstí i na počasí. Ještě ve čtvr-

tek hrozilo, že se kvůli vytrvalému 

deštivému počasí a stoupající hla-

dině Labe budeme muset plavby 

vzdát, ale pátek byl slunečný, takže 

vše dobře dopadlo a výlet se vydařil 

se vším všudy. 

A co jsme ještě v červnu stihli? 

Bylo to skoro pořád nějaké loučení 

– s bazénem, s kroužkem Koťátko, 

s knihovnou. Největší loučení však 

bylo s našimi předškoláky. I v tento 

den nám přálo počasí a tak část s ro-

diči mohla proběhnout v prostorách 

zahrady. Protože jsme měli v tomto 

školním roce ekologický projekt 

zaměřený na zvířátka, byly i úko-

ly „zvířátkovské“. Na stanovištích 

v lese, na dvorečku a v ZOO čekaly 

na děti vždy tři úkoly. Rodiče byli 

tentokrát v roli nejen průvodců, ale 

i kontrolórů správných odpovědí. 

Mohli se sami přesvědčit, jak jejich 

dítě jednotlivé úkoly zvládlo. Nu a  

protože je zvládly v pohodě všechny 

děti, mohly je pak paní učitelky slav-

nostně pasovat na školáky. Po tak ná-

ročných úkolech všem vyhládlo, tak-

že si všichni opekli nějaký ten párek 

či buřtíka a potom už se děti s rodiči 

rozloučily a odešly do školky. Če-

kala je „Kouzelná noc“, ve které si 

stihly ještě naposledy zařádit v bazé-

nu a v připravených pelíšcích si pak 

nechat zdát „školkové“ sny.

Děti se rozešly na prázdniny, ale 

školka hned neutichla. V budově 

se opravovalo, malovalo, uklízelo. 

Nový školní rok přece musí začít 

v čistém! Teď si svou dovolenou 

zaslouženě užívají i všichni dospě-

lí. Dávají své práci mnoho energie, 

pracují víc jak na 100 %, což oceni-

la i hloubková školní inspekce, kte-

rá na obou školkách proběhla právě 

v měsíci červnu. Takže – krásné 

a pohodové léto všem a v září na-

shledanou.                MŠ Vodníček
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Začali jsme oslavou svátku dětí. 

Víme, že mají svátek děti na celém 

světě, ale my jsme si ho užili jak 

se patří, protože na naší sluníčkové 

školičce jsme tento svátek oslavovali 

celý týden.. Začali jsme v pondělí 

a to tak, že k nám do školky přijela 

pohádka. V úterý jsme měli zavře-

nou cestu a dětem jsme připravili 

dopravní den. Děti si přivezly kola, 

koloběžky, tříkolky, zkrátka na čem 

budou bezpečně a samostatně jezdit. 

Na silnici byl nakreslen kruhový ob-

jezd, přechody a další jednoduché 

dopravní značky a děti si vyzkoušely 

pohyb na silnici. Ve středu k nám 

zavítala policie ČR, aby dětem uká-

zala výstroj, děti si mohly obléct 

a vyzkoušet, jak je to oblečení těžké. 

Ve čtvrtek jely děti na výlet do Žlebů 

podívat se na výcvik dravců a do zo-

oparku jelenů a daňků. V pátek byly 

pro děti připravené soutěže a pro-

kousávání koláčů po skupinách.

Celý měsíc nejstarší „Ptáčátka“ 

cestovala „Po světě“. Děti si vyrobily 

ponorku a navštívily Austrálii, hrály 

si na Eskymáky, na Číňany, jedly hůl-

kami rýži, seznamovaly se s tím, jak 

vypadaly stroje a automobily dříve                

a jak nyní a v neposlední řadě si hrá-

ly na Indiány. Malovaly a vyráběly 

si čelenky a další symboly Indiánů. 

Toto téma se dětem moc líbilo.

Za celoroční knihovnickou prů-

pravu děti dostaly z knihovny di-

plom.

U Žabiček jsme zase pokračovali 

ve hře „Na dopravu“, vyráběli jsme 

lodě, malovali jsme auta, balóny, se-

znamovali jsme se se základními do-

pravními značkami, aby se děti bez-

pečně orientovaly v dopravní situaci. 

Všichni jsme se jeli podívat 

do Rychnova na hasiče. Ukázali 

nám zde techniku, děti si mohly vy-

zkoušet, jak se stříká z hadice, pro-

lezly si auta a hasiči nám vysunuli 

i vysoký žebřík a stříhací nůžky, 

které potřebují, když někoho vypro-

šťují z auta. Děti také vyzkoušely, 

jakou tyto nůžky mají sílu, když se 

na ně postavily, že je to zvedlo. 

15. června proběhlo pasování 

na školáka s posezením s rodiči 

a opékáním buřtů, soutěžemi a po-

znáváním podle hmatu. 

Dále jsme pro všechny děti a je-

jich rodiče připravili rozloučení 

se školním rokem „Pohádkovou 

cestu“. Rodiče se svými dětmi šli 

po vyznačené cestě, kde na ně če-

kaly paní učitelky převlečené za po-

hádkové bytosti a děti plnily jedno-

duché úkoly a na konci cesty děti je 

čekalo překvapení.

Ani jsme se nenadáli a máme tu 

konec školního roku. Už se těšíme 

na prázdniny.                 MŠ Sluníčko 
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ZÁKLADNÍ ŠKOLA

Výlet do Častolovic
Kvůli zrušenému třídennímu výletu prvňáci dlouho nesmutnili a hned 

10.6. vyrazili autobusem do nedalekých Častolovic. Zde si děti prohlédly 
zámek a zdejší zvěřinec v parku. Za krásného slunečného počasí došly 
děti podél řeky Orlice až do Doudleb nad Orlicí. Po cestě je čekal i kra-
tičký postřehový závod. Zbytek trasy již prvňáčci dojeli vlakem. Všichni 
zaslouží pochvalu za to, jak výlet ve velkém vedru statečně zvládli.

 Paní učitelky 1.A a 1.B

SPORTOVNÍ DEN
Je již tradicí, že Oddíl orientačního běhu Vamberk připravuje pro 

naši školu štafetový závod. V pondělí 28. června se všechny děti se-

šly na stadionu. Odtud postupně startovaly smíšené čtyřčlenné štafety. 

Mladší žáci obíhali stadion a kolem tenisových kurtů se vraceli podél 

řeky zpět (okruh cca 900m). Starší žáci měli okruh delší – vraceli se až 

kolem koupaliště (asi 1 400 m). Většina dětí zvládla trasu hravě. První 

tři družstva v ročníku si odnesla sladké ceny, za které děkujeme Městu 

Vamberk. Poté mohla celá škola využít zdarma prostory koupaliště.

Blahopřejeme všem, kteří závod zvládli. A zde jsou vítězné štafety: 

1. ročník:  Kuhnová, Mihalíková, Musil M., Poláček

2. ročník:  Vandasová, Vídeňská, Zawada, Nguyen The Thien

3. ročník:  Koutná, Pöpperle, Štark, Müller

4. ročník:  Schejbalová, Ňuminka, Ptáček R., Ptáček M.

5. ročník:  Kubíčková, Hlávková, Kotyza, Brandejs

6. ročník:  Hudousková, Nedvídková, Jedlička, Brož

7. a 8. ročník: Brandejsová, Beneš, Krejčík, Rykala

Za ZŠ Vamberk  a  OOB Vamberk                             Jitka Rykalová.

Škola skončila, 
prázdniny jsou tady

Ve středu 30. června skončilo žákům školní vyučování a začaly prázdni-

ny. Učitelé rozdali vysvědčení a mají zaslouženou dovolenou.

To je čas na krátké bilancování.  Naši školu navštěvovalo 328 žáků v 15 

třídách, deseti třídách na 1. stupni a pěti třídách na 2. stupni. Školní druži-

nu navštěvovalo 141 žáků v 5 odděleních. V Domě dětí a mládeže, který je 

součástí školy, pracovalo 373 dětí ve 27 kroužcích. Ve škole je zaměstnáno 

celkem 27 pedagogů a 8 ostatních zaměstnanců. Výuka probíhala podle 

dvou vzdělávacích plánů. Postupně dobíhá učební plán „základní škola“ 

ve 4., 5. a 9. ročníku. V ostatních ročnících učíme podle našeho školního 

vzdělávacího programu „Škola – okno do života, dveře do světa“, který 

připravili učitelé naší školy. 

Problémem vamberské školy je trvalý úbytek žáků. Stále přetrvává od-

chod rodin z Vamberka do okolních měst a obcí. V našem městě nejsou ani 

volné byty, ani stavební parcely, a tak rodiny řeší svoje bydlení odchodem 

z Vamberka.

Tradičně jsme pořádali několik školních akcí. V listopadu jsme připravili 

pro vamberskou veřejnost Adventní dílny, které byly velice úspěšné. Na je-

jich lepší vybavení jsme získali dotaci z Fondu Miroslava Antla. Na jaře 

jsme se opět vrátili ke sběru starého papíru. Výbor KRPŠ připravil 1. červ-

na pro žáky školy dopoledne plné her a soutěží.

V současné době probíhá ve škole velká rekonstrukce. Ve všech třídách 

a několika dalších místnostech se renovují podlahy. Stávající parkety 

budou opraveny, zbroušeny a znovu nalakovány. Celá renovace je naplá-

nována na měsíc červenec. V září by měli přijít žáci i učitelé do čistých 

a opravených učeben.

Přeji všem zaměstnancům a žákům školy pohodové slunečné prázdniny. 

Novému řediteli Mgr. Martinu Vrkoslavovi přeji hodně úspěchů v příštím 

školním roce.  

Za vedení školy                                                        Mgr. Jitka Boušková 
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Městská knihovna
Voříškova 84, Telefon: 494 541 437, 
e-mail: knihovna@vamberk-city.cz, www.vamberk-city.cz

Informace o vybraných titulech

Dnešní den

Dnešní den je pozoruhodný.
Je tvůj.
Včerejší ti už vyklouzl z rukou.
Už nemůže mít jiný obsah 
než jsi mu dal.
A zítřek ještě nemáš přislíbený.
Dnešní den je ten jediný, 
kterým si můžeš být jistý.
Můžeš ho  naplnit čím jen chceš.
Využij ho.
Dnes můžeš někomu udělat 
radost.
Dnes můžeš někomu pomoci.
Dnes můžeš žít tak, že ti někdo 
večer poděkuje, že jsi.
Dnešní den je významný.
Je tvůj.

Slova naší milé čtenářky předáváme 

dál. Všem, kdo si je chtějí přečíst       

a zamyslet se.

Kouzelné léto – třeba i rozmarné – 

všem přátelům knihy přejí 

pracovnice knihovny.

PRÁZDNINOVÁ

PŮJČOVNÍ DOBA
ČERVENEC

Oddělení pro děti a mládež
Pondělí: 9,00 – 11,00 hod.

Oddělení pro dospělé + studovna
Pondělí + čtvrtek: 

8,00 – 11,00 hod. 

13,00 – 17,00 hod.

V SRPNU BUDOU VŠECHNA ODDĚLENÍ 

UZAVŘENA Z DŮVODU ČERPÁNÍ

ŘÁDNÉ DOVOLENÉ.

STUDOVNA PRO DOSPĚLÉ
JE ČTENÁŘŮM OTEVŘENA

KAŽDÉ PONDĚLÍ + ČTVRTEK
8:00 – 11:00 hod.

13:00 – 17:00 hod.

� MŮJ DŮM – tradiční časopis 

o bydlení v rodinných domech 

seznamuje každý měsíc zájemce 

o bydlení v domě s nejlepšími indi-

viduálními i typovými novostavba-

mi a důmyslnými rekonstrukcemi. 

Téma zahrady považuje za stejně 

důležitou jako stavbu domu a proto 

je spolupráce s nejlepšími odborní-

ky z oblasti zahradní architektury 

velmi důležitá. Můj dům je pořada-

telem prestižní ankety Dům roku.

� FIT STYL – časopis je určen pro 

všeny ženy i muže, kteří chtějí být 

FIT nejen tělesně, ale i duševně, za-

jímají se o novinky ze světa sportu, 

zdraví, či celebrit a také o odborné 

rady, jak se správně stravovat a pe-

čovat o své tělo. Zkrátka pro kaž-

dého kdo chce nejen dobře vypadat, 

ale i se dobře cítit!

� HISTORY REVUE – je časopis, 

který se výhradně zaměřuje na historii. 

S tou světovou i českou vás seznámí 

novým neotřelým způsobem. Vtáhne 

vás přímo do středu velkých historic-

kých událostí, seznámí vás s nejmoc-

nějšími vládci světa i s polozapome-

nutými skutečnostmi z naší minulosti. 

Žádné téma není tabu, žádná historic-

ká éra nezůstane bez povšimnutí.

Na internetové stránce městské 

knihovny www.knihovna-vam-
berk.cz najdete tyto i ostatní časo-

pisy, které knihovna nabízí.

Za studovnu pro dospělé 

Martina Dostálová

Nové knihy na prázdniny:
BELETRIE
� CIMICKÝ, Jan: 
    Soudce Ding
Dva výborní studenti práv a dva 

osudy. Filip Hahn a kolega z praž-

ské právnické fakulty Ding Hajia. 

Po letech se setkávají ...

� IRONSIDEOVÁ, Virginia: 
    Virginiin monolog 
Proč je stárnutí skvělé ? To se do-

zvíte od autorky. 

� POWELLOVÁ, Julie: 
    Julie & Julia 
Můj rok nebezpečného vaření ..., 

a to změnilo život hlavní postavy.

� SMITH, Wilbur: 
    Kopí osudu
Dobrodružný román a příběh profe-

sionálního lovce v Africe.

� TŘI TATÍNCI A MAMINKA 
Autoři M. Reiner, M. Viewegh 

a P. Šrut zachycují tutéž maminku 

v různých obdobích života, vždy 

jako kouzelnou a okouzlující by-

tost. 

NAUČNÁ LITERATURA
� BRZÁKOVÁ, Pavlína: 
    Květa Fialová – zákony štěstí
Nová kniha herečky K. Fialové, 

s kterou se čtenář vydává na cestu 

k věčné radosti.

� NOVOTNÝ, Jiří Datel: 
    Ďábel z Vinohrad
Vzpomínková kniha na nezapome-

nutelného Jiřího Šlitra.

� POHORECKÝ, Vladimír: 
    Po rozhlednách a starých 
    hradech
Prázdninové tipy na výlety po celé 

České republice s dobrým rozhle-

dem.

� SMATANA, Ľubomír:
    Jánošíci s těžkou hlavou
Kniha zpravodaje Českého rozhla-

su, který působil 4 roky na Sloven-

sku a je výsledkem jeho reportérské 

práce.

� ZVELEBIL, Jan: 
    Na vandru s Refl exem 
    II. a III.
Volné pokračování prvního svazku. 

Obsahuje další setkání s Čechy, kte-

ří žijí po celém světě. 

Vážení čtenáři ! 

Celé dva prázdninové měsíce jsou 

před námi a kromě nabídky knih 

na období dovolených bych vám 

ráda nabídla a hlavně upozornila 

na některé akce, které pro vás chys-

táme na první podzimní měsíc září. 

Hned první zářijovou sobotu, tj. 

4. 9. 2010 vás zveme na prohlíd-

ku krásného historického města 

– pojeďte s námi na výlet do Kut-

né Hory, který se měl uskutečnit 

v květnu. Nenechte si ujít tuto příle-

žitost, prohlídka nejen pamětihod-

ností, ale i výtvarného umění stojí 

za to. Hlásit se můžete průběžně 

v oddělení pro dospělé. 

Ve středu 15. 9. 2010 v 17,30 

hod. Se s panem Martinem Bed-

nářem můžete navštívit Nepál 

na přednášce S kajakem  I bez něj 

po Nepálu. 

V neděli 19. 9. 2010 budete vítáni 

na II. koncertě na záchtranu parku, 

který začne ve 14 hodin a předsta-

ví se vám kapela z Ústí nad Orlicí 

Těžká doba, taneční studio “M” 

Vamberk a MUDr. Julius Šimko 

s kapelou. 

Po svatováclavském svátku 29. 

9. 2010 se znovu vydáme do Asie, 

tentokrát do Ladaku v přednášce 

manželů Kubíkových z Ústí nad Or-

licí Malý Tibet – Ladak s videopro-

jekcí. Sejdeme se v tradiční dobu 

v 17,30 hod. v přízemí knihovny.

Po celý měsíc září bude ve stu-

dovně přístupná výstava ilustrací 

Karla Štětiny k nové knize Jiřího 

Macha  Pověsti z Dobrušska.

Všem přeju krásné a slunečné léto 

a po prázdninách se na všechny tě-

ším na našich akcích i v půjčovně 

pro dospělé. 

Marcela Poláčková

Akce knihovny
v září
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Kniha nepřestane mít své kouzlo. Vždy zů-
stane tou milou společnicí, když se ukládáme 
ke spánku, kratochvílí, když se chceme po-
bavit, přítelem, když se cítíme opuštěni. Pro 
děti to platí obzvlášť. Právě knihy pomáhají 
rozvíjet dětem jejich myšlení, inteligenci.

Pohádkový příběh v knižní podobě přiměje 

dítě zcela přirozeně k zapojení vlastní fantazie. 

Knížky pro děti a mládež pomáhají už našim 

nejmenším rozpoznat dobro a zlo, pravdu a lež, 

upřímnost a pokrytectví...

V předposledním týdnu měsíce června jsme 

se v naší knihovně rozloučily s téměř padesát-

kou našich nejmenších.  V doprovodu milých 

paní učitelek nás děti z „mateřinek“ města na-

vštívily již potřetí.  Usměvavý diplom  s krteč-

kem zůstává dětem na památku. A já věřím, že 

stejně tak zůstane i v jejich hlavičkách ukrytá  

vzpomínka na chvíle s pohádkou, s divadél-

kem, na chvíli s věrným sloním kamarádem 

Bimbou a s půvabnými knížkami v útulném 

domečku knih. 

Brzy opět na viděnou, holčičky a chlapečkové. 

Cestičku do světa dospělých máte před sebou...

Rády vám kdykoli pomůžeme.

Vaše paní knihovnice

“Prostřednictvím množství foto-

grafi í Petra Bartla z Varnsdorfu se 

vydávám na další jeho cesty za krá-

sami českých a slovenských hor až 

k zahraničním horským velikánům. 

První výstavou fotografi í – Skály 

a stromy, věční milenci, jsem pro-

šel Bránou do Čech, Pravčickou 

bránou do Českého středohoří se 

zastávkami stanovených časem, 

objektivem a spouští fotoaparátu. 

S obdivem hledím na fotosním-

ky Petra Bartla, které zachytil 

na písčitých stezkách a kamen-

ných cestách za krásami Krkonoš. 

Je z nich cítit nebeský mír, který se 

vznášel nad horami. Jakoby nikde 

nepotkával lidi. Ze záběrů lze se 

potěšit krásou lesů, i když už jich 

hodně ubylo. 

Petr Bartl však stoupal po stezkách 

plných kamínků vyhřívajících se 

na slunci. Zaujímaly ho kameny, kte-

rým hory vděčí za všechno, za svůj 

tvar, výšku, reliéf se svými skalními 

útesy, masivy, roklemi, svahy, bloky 

skal bizarních tvarů a kotelní jámy. 

Petrovy oči zaujaly bílé kameny bez 

mechů a rostlin. Kdo pochopí krásu 

kamene, má pocit, že mu patří kraj, 

kterým prochází. 

Petr Bartl s fotoaparátem v ru-

kou amatéra nekráčel podle turis-

tických značek naučnými stezkami 

s cílem dojít na nejvyšší vrchol 

Krkonoš Sněžku, přejít Kozí hřbe-

ty či Zlaté návrší k Dívčím nebo 

Mužským kamenům, ke Krakono-

šově klenotnici, nebo jeho zahrád-

ce, ale hlavně zastavit se na mís-

tech, které chtěl vidět a zachytit 

radost a obdiv z kamenné krásy. 

Učinil mnoho nespočítaných kro-

ků, když šlapal po pískových ces-

tách, nebo zdolával skalnaté útesy. 

Bylo to jeho jakési poutní putování 

za pozoruhodnými místy, které za-

nechávají stopy v duši na celý ži-

vot. Poznal, že i malý kamínek má 

své tajemství, krásu, život i tvář.“

Krkonoše - hory plné kamenné krásy

Diplom malého čtenáře

Pod tímto názvem uvádíme po celé měsíce červenec a srpen výsta-
vu fotografi í ze soukromé sbírky Josefa Poláčka. O autorovi fotogra-
fi í Petru Bartlovi píše:
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SPOLEČENSKÁ KRONIKA

VZPOMÍNKA

Dne 31. července uplyne 9. výročí od tragické smr-

ti našeho drahého syna ALEŠE HALBGEBAUE-
RA z Vamberka. Kdo jste ho znali, vzpomeňte 

s námi. 

Stále vzpomínají rodiče.

Dne 7. července uplyne 30 let od chvíle, kdy nás 

opustil milovaný manžel, tatínek, dědeček a věrný 

kamarád pan OLDŘICH JELÍNEK. 

Stále vzpomíná manželka a dcera s rodinou.

Dne 17. srpna 2010 by se dožil 70 let pan MIRO-
SLAV MATĚJÍČEK. 

S láskou vzpomínají manželka 
a děti s rodinami.

VÝROČÍ OSOBNOSTÍ
� 13. 7. 1885 zemřel v Terstu Alois Kareš, obchodník. V roce 1848 byl 

na něj vydán zatykač, proto musel opustit svou vlast. Usadil se v Bré-

mách, kde se roku 1870 stal společníkem plavební fi rmy Stocký. Po celý 

život zůstal vlastencem a byl dobrodincem vystěhovalců. Byl také me-

cenášem vamberecké školy a zdejší Měšťanské besedy. Pochován byl 

na starém hřbitově ve svém rodném městě. 125. výročí úmrtí (* 9. 6. 

1822 ve Vamberku)

� 29. 7. 1860 se v Čáslavi narodil Josef František Král, řídící učitel vam-

berecké obecné školy 1905-1924. Jedna z nejvýznamnějších kulturních 

osobností v dějinách města (více viz samostatný článek). 150. výročí na-

rození (+ 5. 2. 1934 v Praze)

� 20. 8. 1880 se ve Vamberku narodil Jindřich Kubias ml., majitel vel-

kouzenářství. Byl nejstarším ze synů zakladatele proslulé fi rmy. Zku-

šenosti nabýval v cizině a před 1. světovou válkou převzal po otci uze-

nářský podnik. Byl dlouholetým členem zastupitelstva města (v letech 

1923-1927 byl 2. náměstkem starosty), fotbalovým mecenášem a staros-

tou Sokola. Za války dodával zdarma polévku do lazaretu v Bednářově 

a Zemanově továrně, posílal balíčky vojákům na frontu. Od roku 1924 

dodával zdarma denně polévku do chudobince. 130. výročí narození         

(+ 4. 8. 1936 ve Vamberku) 

� 20. 8. 1885 se v Trpíně u Svitav narodil Otakar Sedloň, akademický 

malíř. Jeho otec byl řídícím učitelem v Merklovicích. Poté se rodina od-

stěhovala do Doudleb. Otakar navštěvoval měšťanskou školu ve Vamber-

ku. Studoval uměleckoprůmyslovou školu v Praze a stal se středoškol-

ským profesorem kreslení. Později se věnoval výhradně malířské tvorbě. 

Zprvu jej zaujaly motivy Prahy, později Orlických hor a Podorlicka. 

Velká část díla je vystavena v Selicharově obrazárně v Rybné nad Zdob-

nicí. Malíř je pohřben v rodinné hrobce na starém hřbitově ve Vamberku.          

125. výročí narození (+ 18. 10. 1973 v Praze)

� 30. 8. 1905 zemřel Alois Urban, starosta města. Byl barvířem v čp. 84 

(dnes budova knihovny). Zastával čestnou funkci obecního důchodního 

a po dvě období byl vambereckým starostou (1874-1876 a 1884-1886). 

Roku 1885 byl ve městě založen Sokol. 105. výročí úmrtí (* 1. 11. 1836)

KINEMATOGRAF 

bratří Čadíků

9. - 12. srpna 2010
Vamberk - parkoviště nad náměstím

 20:30 zahájení a prezentace sponzorů
21:00 začátek fi lmového představení

9.8. Bobule 

10.8. 2 Bobule 

11.8. Ulovit miliardáře

12.8. Líbáš jako Bůh 

Přehlídku fi lmů pořádá Informační centrum a Městská 
knihovna Vamberk ve spolupráci s Městem Vamberk 

a za laskavého přispění našich sponzorů. Děkujeme!!!

S sebou přineste deky. Vstupné dobrovolné!!! 
Těšíme se na Vás:-) 

Informační centrum Vamberk, Voříškova 84, 
517 54 Vamberk, tel: 494 320 171,

 infocentrum@vamberk-city.cz; www.ic-vamberk.cz

Sháním rodinný dům 
ve Vamberku a okolí. 

Platba hotově.  Tel.: 602 308 774

V červnu uzavřeli sňatek:

Na zámku Potštejn: Pavel Kaiser a Pavla Hlušičková

Naši milí divadelní příznivci, 

v červnu jste nás navštívili na pre-

miéře pohádky Kterak se čert 

o princeznu pokoušel v MK Soko-

lovna. Všem Vám moc děkujeme. 

A jelikož i my potřebujeme malý 

odpočinek od prken, která zname-

nají svět, v měsíci červenci jsme si 

udělali krátké divadelní prázdniny.

V srpnu však zahálet nebudeme 

a 6. uvedeme pohádku i večerní 

představení Rozmarný duch ve Sla-

tině nad Zdobnicí. Pokud budete 

mít tedy v parném létě chuť, čas 

a náladu, přijeďte se na nás podívat 

v 17.00 hod a ve 21.00 hod. 

A v neděli 22. srpna odpoledne 

nás můžete vidět v pohádce v Pot-

štejně na Vochtánce. Na všechny 

naše diváky se těšíme a nestihnete-

li zajít si za kulturou v létě, nevěšte 

hlavu, představení reprízujeme až 

do listopadu.

Přejeme krásný zbytek léta - 

za DS Zdobničan

                       Miroslava Sojková

Městská knihovna Vamberk
Městské informační centrum Vamberk

NETRADIČNÍ VÍTÁNÍ LÉTA
II. KONCERT

NA ZÁCHRANU PARKU
za příznivého počasí

v neděli 19. září 2010 
ve 14.00 hod.

v parku u nádraží
Hosté:

„TĚŽKÁ DOBA“ Ústí nad Orlicí
Repertoár:

Beatles, Čechomor, DeepPurple, Pink Floyd, Vlasta Redl, 
Rolling Stones, Jiří Schelinger...)

TANEČNÍ STUDIO „M“ VAMBERK a další...

Vstupné dobrovolné, občerstvení zajištěno.

DS ZDOBNIČAN
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Stříhání, 
trímování, 

rozčesávání, 
koupání 

a celková péče 
o Vašeho psího 

miláčka...
Peklo n. Zdob. 78                         

Mobil 607 534 935

Prodáme 

RD k rekonstrukci 
s pozemkem 952 m2 

a byty 2+1, 3+1 

a 5+1. 

Vše ve Vamberku. 
Tel. 777 154 474

www.realitydivisek.cz

Pro tchýni 

sháním byt 
v centru Vamberka. 

SPĚCHÁ! 

Tel.: 777 114 004

www.kamenictvi-raska.cz, e-mail: kamenictvi.raska@seznam.cz
� Kompletní zhotovení pomníků 

z přírodního kamene
� Opravy a úpravy pomníků
� Moderní tvary pomníků

� Urnové pomníky za výhodné ceny
� Nejlevnější světlá i tmavá žula
� Sekání nápisů a pečící kameny

České Libchavy 89, 561 14 České Libchavy
tel./fax +420 465 582 130, mobil: +420 603 281 830, +420 603 281 831

Pro klienta hledáme ke koupi 

byt 1+1 ve Vamberku.
Tel. 777 154 474, www.realitydivisek.cz

Masáže 
5+1 ZDARMA 

Zveme Vás do nově otevřeného 
masážního salónu ve Vamberku, 

Tyršova 19 (Dům služeb). 

Prázdninová akce:  

Masáž lávovými kameny 190,-
baňkování 190,- 

relaxační masáž zad a šije 170,- 

Pracovní doba pondělí až pátek dle telefonického objednání 

na tel. čísle 604 928 904. 
Možnost nákupu dárkových poukazů. 

Na Vaši návštěvu a zavolání se těší Karolína Dvořáková

Pronajmu 
dlouhodobě 

byt 2+1
ve Vamberku 

panelový dům v klidné části města 
(Struha), první patro, dobrý stav, 

nezařízený. 
Dobré spojení MHD, ČD.

Cena dohodou 
(cca poplatky + 2500,-)

Tel.: 737 348 711
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NOHEJBAL
Plazy x Peklo 

Slibná šance bodovat 

v Plazech promarněna (6:4)

Body od jednoho z elitní trojice, navíc 

v jeho domácím prostředí by byl jistě 

krásný bonus. S tímto cílem jeli pekelští 

do Mladé Boleslavi. Peklu v tomto zápase 

fungovaly některé složky výborně, ale jiné 

bohužel zcela selhaly.

V úvodním střetu dvojic byla velká pří-

ležitost bodovat, ale Jindra s Jedlinským 

se na hřišti trošku hledali, čímž dvakrát 

podlehli nejtěsnějším možným stavem 

- (1:0). Elitní dvojka (Bezdíček, Váňa) 

potvrdila svojí formu a stav snížila - (1:1). 

Ve hře trojic promarnila sestava (Jindra, 

Váňa, Hostinský) další slibnou příležitost 

a především nepřesnost v nahrávce Hos-

tinského způsobila prohru ve třech setech 

- (2:1). Ve druhé trojici (Bezdíček, Jedlin-

ský, Blaha) podali všichni hráči vydřený 

výkon. Především Radek Blaha působil 

na hřišti velmi jistě, tím došlo opět na vy-

rovnání stavu - (2:2). V souboji vložené 

dvojky dostal pro absenci Milana Biera 

další šanci Jan Krejčík. Ten společně s Ra-

dimem Voříškem odehrál solidní výkon, 

ale na výhru to bohužel nestačilo - (3:2). 

V souboji jednotlivců předvedl Jedlinský 

lepší výkon, než v předchozích zápasech, 

ale ze střetu vyšel jako vítěz domácí borec 

(4-2). V dalším souboji trojic opět zafun-

govala Bezdíčkova formace. Tentokrát 

doplnil hlavního útočníka velmi dobře 

z druhé smeče Jedlinský - (4:3). Další 

trojice však opět nedokázala skvělý vý-

kon kolegů podpořit, když nepomohlo ani 

zjednodušení hry na dva praváky - (5-3). 

Silná zbraň Pekla v podobě dvojky levák - 

pravák zajistila snížení nepříznivého stavu 

- (5:4). V dalších dvojicích ovšem Peklo 

podlehlo, což znamenalo těsnou prohru 

s jedním z elitních celků - (6:4).

Na promarněném úspěchu, jenž byl 

v Plazech na dosah ruky se tak podepsaly 

tři hlavní skutečnosti: Nepřesná nahrávka 

Hostinského ve trojicích, špatný výkon 

dvojice (Jindra, Jedlinský), absence Mila-

na Biera v liché dvojici.

Sestavy: 1. dvojka (Jindra, Jedlinský), 2. 

dvojka (Bezdíček, Váňa), vložená dvojice 

(Krejčík, Voříšek) 1. trojice (Jindra,Hos-

tinský, Váňa - střídal Voříšek v druhém 

souboji), 2. trojice (Bezdíček, Jedlinský, 

Blaha), singl (Jedlinský)    

Peklo x Horažďovice 

Hala je Peklu prokletím (3:6)

Zápas s Horažďovicemi byl pro pekel-

ský tým důležitý, neboť právě z tohoto 

střetu byla velká šance na zisk dalších cen-

ných bodů do ligové tabulky.  Utkání bylo 

z důvodu pořadatelství sobotního turnaje 

výjimečně odehráno v neděli s plánova-

ným startem v pravé poledne. Přes snahu 

domácích udržet hratelné hřiště v pekel-

ském areálu zvítězila síla přírody a no-

hejbalisté se i s fanoušky museli stěhovat 

do vamberské sportovní haly.

V souboji úvodních dvojic se nezdařilo 

Peklu vybojovat jediný bod, což naznačo-

valo špatný směr utkání - (0:2). Bezdíček 

si však reputaci zlepšil v dobře fungující 

trojici, když snížil nepříznivý stav - (1:2). 

Druhá trojice bohužel potvrdila, že má 

ve hře problémy za které tvrdě platí,  pří-

chuť prohry byla o to horší, že prohra přišla 

nejtěsnějším stavem ve třetím setu, čímž 

se radoval soupeř - (1:3).  Vložená dvo-

jice (Milan Bier, Radim Voříšek) ukázala 

na svůj potenciál a snížila - (2:3). Souboj 

singlů měl velmi vyrovnaný průběh, který 

však ukončil další zápis na černou listinu. 

Výborně hrající Jedlinský chtěl ještě vy-

bojovat ztracený míč, čímž si nešťastně 

poranil koleno. Přes pokus v boji pokra-

čovat však musel své rozhodnutí změnit 

a souboj kontumovat - (2:4). V dalším 

střetnutí trojic, se tak dostal do hry vedle 

Bezdíčka a Blahy také Radim Voříšek 

a společnými silami skóre zmírnili - (3:4). 

Druhá trojice Pekla se opět dostala do tře-

tího setu, ale bod putoval zase hostům - 

(3:5). V poslední dvojici by patrný určitý 

úbytek elánu, jenž byl způsoben smolným 

průběhem tohoto klání. Především z toho-

to důvodu putoval ukončující šestý bod 

celku z Horažďovic - (3:6). 

V zápase plném emocí si Peklo před-

stavovalo výsledek přibližně opačný, ale 

bohužel rozhodla herní smůla, zranění 

a špatné vypořádání několika hráčů s ha-

lovými podmínkami. Ironii nohejbalové-

ho odpoledne dokonale podtrhlo počasí, 

které rozjasnilo svou tvář těsně po začátku 

klání.

Sestavy: 1. dvojice: (Bezdíček, Váňa), 

2. dvojice (Jindra, Jedlinský) vložená 

dvojice (Bier, Voříšek), 1. trojice (Bezdí-

ček, Blaha, Jedlinský - Voříšek nastoupil 

v druhém střetu), 2. tojice (Jindra, Váňa, 

Hostinský), singl (Jedlinský)    

Semily x Peklo

První singlová výhra 

v Semilech nestačila (6:4)

Do úvodní dvojice byli pro zranění Ja-

kuba Jedlinského nasazeni Bier s Voříš-

kem. Ti však na soupeřovu kvalitní hru 

nestačili - (1:0). Ve druhé dvojici Bezdí-

ček s Váňou srovnali - (1:1). V souboji 

trojic se potvrdila špatná bilance trojky 

(Jindra, Váňa, Hostinský), když semilští 

hladce získali další bod - (2:1). Naopak 

elitní trojice Pekla navázala na své výkony 

i s obměnou Radima Voříška za Jedlinské-

ho - (2:2). V liché dvojici měl soupeř těžký 

kalibr v podobě Jiřího Dvořáčka. Hlavní 

příčinou neúspěchu však byla nekvalitní 

náhra Michala Jindry, v které se pekelský 

kapitán nedokázal prosadit - (3:2). Ve hře 

singlů dostal svou druhou šanci Michal 

Hostinský. První set byl sice jasně v re-

žii borce ze Semil, ve druhém však byl 

více viděn trenér Pekla. Partie tak došla 

do třetího setu, ve kterém se podařilo Hos-

tinskému nejtěsnějším možným rozdílem 

zvítězit a získat tak premiérový bod z této 

disciplíny - (3:3). Bezdíčkova trojice opět 

ukázala svoji nebezpečnost, když přehrá-

la i první trojici soupeře - (3:4). Druhá 

trojice nastoupila v obměněném kabátě 

se hrou na dva praváky. Herní projev byl 

sice lepší, ale i s Milanem Bierem trojice 

ve třetím setu podlehla - (4:4). Následný 

souboj dvojic se zlomil v konci prvního 

setu. Zde Bezdíček s Váňou těsně podlehli 

a poté se především Váňa nedokázal proti 

soupeři dostatečně prosadit - (5:4). V zá-

věrečné dvojce bohužel Bier s Voříškem 

nedokázali uplatnit svoji typickou hru 

a možnost cenné remízy tím byla rázem 

ukončena - (6:4).

Sestavy: 1. dvojice (Bier, Voříšek), 2. 

dvojice (Bezdíček, Váňa), vložená dvojice 

(Stejskal, Jindra - střídal Hostinský) 1. tro-

jice (Jindra, Hostinský, Váňa - Bier v dru-

hém střetu), 2. trojice (Bezdíček, Blaha, 

Voříšek), singl (Hostinský)

Peklo x Start Praha

Pražané v Pekle excelovali (1:6)

Ostré slunce, které provázelo tento dru-

holigový zápas, přinutilo vystoupat rtuť tep-

loměru do nevídaných výšin. Na hře obou 

celků však tropické vedro nezanechalo 

výrazný vliv, proto se i nyní mohli pekelští 

fanoušci těšit z kvalitního nohejbalu.

Start Praha měl výborný vstup do zápa-

su, když v souboji elitních dvojic přehrál 

Bezdíčka s Váňou – (0:1). V druhých dvo-

jicích pekelští nasadili uzdraveného kapi-

tána Stejskala s dorostencem Krejčíkem. 

Po vyrovnanějším průběhu v druhém setu 

se ale opět radovali hráči Startu – (0:2). 

Souboj trojic zápas nijak nezdramatizoval, 

neboť bodovali opět borci z hlavního měs-

ta. Nejprve těsně podlehla formace Dušana 

Bezdíčka – (0:3), následně se nepodařilo 

bodovat ani Jindrovi se Stejskalem a Váňou 

– (0:4). První bod si domácí celek připsal 

v souboji lichých dvojic. Domácí vloženka 

(Bier, Voříšek) značným rozdílem přehrála 

svého soka a získala symbolický první bod 

– (1:4). Do souboje singlů vstoupil lépe 

nohejbalista hostů, když přesvědčivě vy-

hrál první set. V druhém setu, se Hostinský 

z řad domácích snažil stav zdramatizovat, 

ale po vyrovnanějším průběhu putoval pátý 

bod na skóre hostů – (1:5). Poslední, šes-

tý bod Pražané vybojovali hned v dalším 

střetu trojic, když elitní trojice Pekla (Bez-

díček, Voříšek, Blaha) nestačila ani na dru-

hou trojici soupeře – (1:6). 

Sestavy: 1. dvojice (Bezdíček, Váňa - stří-

dal Jindra), 2. dvojice (Krejčík, Stejskal), 3. 

dvojice (Bier, Voříšek), 1. trojice (Bezdíček, 

Voříšek, Blaha), 2. trojice (Jindra, Stejskal, 

Váňa - střídal Bier), singl (Hostinský)

Slaný x Peklo

Drama na hřišti Slaného 

mělo šťastný konec (4:6)

Hráči Pekla nad Zdobnicí jeli ke své-

mu poslednímu zápasu před letní pře-

stávkou s jediným cílem - zvítězit. Dva 

body za výhru by jim totiž zajistily velmi 

dobrou výchozí pozici pro udržení ligové 

soutěže. Nohejbalisté z Rychnovska měli 

do zápasu velmi dobrý vstup, vysoké ve-

dení si však nechali utéct mezi prsty a ze 

zápasu se stalo nevídané drama.

V úvodní dvojici spolu poprvé nastou-

pili Jindra s Voříškem. Vyrovnaný průběh 

došel do třetího setu, na jehož konci byl 

spokojenější celek Pekla - (0:1). Ve druhé 

dvojici zaúřadoval silný tandem (Bez-

díček, Váňa), který kontrolovaně připsal 

druhý bod na skóre hostů - (0:2). V první 

trojici se dlouze vymýšlelo účelné slože-

ní. Sestava (Jindra, Stejskal, Bier) se však 

od vítězného prvního setu trápila a bodové 

ztrátě nezabránil ani do třetího setu nasko-

čivší Váňa - (1:2). Druhá trojice předvedla 

soupeři malou exhibici. Dušan Bezdíček 

pestře kombinoval své nebezpečné útoky, 

jenž bezradný soupeř nedokázal odvracet 

- (1:3). Ve vložené dvojici uplatnil svou 

vychytralou techniku Stejskal. S herním 

příspěvkem Milana Biera tak kapitán 

připsal další bod - (1:4). Ve střetu singlů 

dělal Hostinský, co mohl, dobrý výkon 

však na vynikajícího singlistu ze Slaného 

nestačil - (2:4). Nečekané drama se urodilo 

v další trojici. Bezdíčkova formace po pro-

hraném prvním setu na hřišti dominovala, 

ale ve zkráceném třetím setu nečekaně 

podlehla - (3:4). S další změnou vstoupila 

následující pekelská trojice k důležitému 

boji. Jindru nahradil na bloku Váňa, ale hra 

se opět rozhodla ve třetím setu. V tom byla 

bohužel utvrzena špatná bilance slabší tro-

jice - (4:4). Hernímu propadáku zabránila 

elitní dvojice Pekla další výhrou zajišťující 

bod z tohoto zápasu - (4:5).  Infarktový 

závěr, ovšem připadl na bedra Radima 

Voříška a Michala Jindry. Dvojice neprve 

vyhrála první set, ale na sklonku druhého 

musel střídat Hostinský slabšího Jindru. 

Ve třetím setu však pekelská dvojka chytila 

druhý dech a společným úsilím urvala plný 

bodový zisk z tohoto zápasu - (4:6).

Peklo ziskem dvou bodů navýšilo dů-

ležitý náskok, který by měl zajišťovat 

dobrou pozici před letní pauzou. K poho-

dlnému udržení ligové soutěže Peklu stačí 

nepodlehnout na půdě sedmých Mnětic 

drtivým stavem (6:0). Ke splnění daného 

cíle stačí nohejbalistům od Zdobnice jen 

malý krůček.

Sestavy: 1. dvojice (Voříšek, Jindra - 

ve druhém střetu střídal Hostinský), 2. 

dvojice (Bezdíček, Váňa), 3. dvojice 

(Stejskal, Bier), 1. trojice (Stejskal, Bier, 

Jindra - střídal Váňa), 2. trojice (Bezdíček, 

Voříšek, Blaha), singl (Hostinský)

Radim Voříšek byl po nešťastném zranění 
Jakuba Jedlinského, povolán do základní 
sestavy dvojic i trojic. 

Foto - TJ Peklo
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V sobotu 29. května se děti zú-

častnily stretball capu v Novém 

Bydžově, kde děti ve svých kate-

goriích v silné konkurenci obsadily 

2. (Vamberk 1), 3. (Vamberk 2) a 4. 

místo (Vamberk 3).

V sobotu 5. června se děti (týmy 

Vamberk 1,2,3 a 4) účastnily velmi 

silně obsazeného 10. ročníku Street-

ball Capu Kolín. Ve všech věkových 

kategoriích se turnaje zúčastnily 

děti téměř z celých Čech. Tým 

Vamberk 2 vyhrál ve své kategorii 

zlatou medaili, když v neuvěřitelně 

dramatickém fi nále Vamberk 2 po-

razil jasně favorizovaný Nymburk. 

Poté co chlapci z Vamberka již pro-

hrávali 2:6 dokázali zvítězit 12:10. 

Další tým Vamberk 1 ve velmi těžké 

konkurenci obsadil ve své skupině 

4. místo, když utrpěl 2 velmi těsné 

a spíše nešťastné porážky. I tak se 

jedná o zcela mimořádný úspěch, 

protože tým tvořený 1 chlapcem 

a 2 dívkami sehrál všechny zápasy 

s čistě chlapeckými týmy. Týmy 

Vamberk 3 a 4 zde sbírali cenné 

zkušenosti. 

Na vysvětlenou, co je streetbal. 

Jedná se o basketbal hraný na jeden 

koš. Týmy jsou  tříčlenné (+ 1-2 stří-

dající hráči), často smíšené tvořené 

chlapci a dívkami. Popularita street-

ballu rychle roste, hra mívá rychlejší 

spád než basketball, je náročnější 

na individuální techniku hráče. Hod-

nota koše je z pole za 1 bod a za tří-

bodovým obloukem za 2 body.

Na vysvětlenou k úspěchu dětí 

z Vamberka. Děti spojuje láska 

k basketbalu a streetballu, nehra-

jí žádnou pravidelnou soutěž (vše 

začíná a končí u fi nancí), přesto 

na obou turnajích byly nepře-

hlédnutelní a zcela mimořádným 

způsobem reprezentovali Město 

Vamberk. Gratuluji trenérovi panu 

Milanu Vajdovi a jeho svěřencům, 

gratuluji Městu Vamberk za vzor-

nou basketbalovou reprezentaci 

a jejich skvělého trenéra.

MUDr. Stanislav Polák
Rychnov nad Kněžnou

17. června 2010

Gratulace basketbalu Vamberk! 
Nenápadná parta dětí, která se každé pondělí a středu odpoledne 

schází ve sportovní hale ve Vamberku, aby si pod vedením pana Mi-
lana Vajdy zatrénovala a zahrála basketbal, se na přelomu května 
a června t.r. blýskla zcela mimořádnými úspěchy.
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„Vyfoťte si svoje město nebo dům 

z vrtulníku“ akce Heliczech 20.6. 2010

Foto: Zdeněk Fabiánek

Foto: Martin Bakeš



Letos 9. června tomu bylo právě 15 

let, co nás opustil tento vzácný člověk, 

dlouholetý pedagog, který po absol-

vování učitelského ústavu v Českých 

Budějovicích začal učit na školách 

na Slovensku v Granostově a ve Vlko-

vicích u Levoče. Po událostech roku 

1938 se vrátil do Čech, kde působil 

na školách v Doudlebách nad Orlicí, 

Týništi nad Orlicí, Slemeně, Skuhro-

vě nad Bělou, Javornici, pak znovu 

v Doudlebách nad Orlicí a nakonec 

přešel na osmiletku do Vamberka, kde 

pracoval až do odchodu do důchodu 

v roce 1977. Vedle učitelské dráhy 

soustavně pracoval v tělovýchově 

(v Sokole již od první republiky, turis-

tika). Organizoval mnoho besed, před-

nášek, turistických zájezdů, kde byl 

skvělým průvodcem a vypravěčem. 

Hrával v divadelních ochotnických 

představeních, připravoval kulturní 

večery. Byl učitelem jazyka českého 

a dějepisu na slovo vzatým. Od roku 

1989 přispíval do Zpravodaje města 

Vamberka. Studoval městský archiv, 

zpracovával historii Vamberka. Měl 

rád hudbu a s chutí si zahrál na hous-

le. Dne 17. března 1992 na plenárním 

zasedání městského zastupitelstva, 

na něž byl pozván, se mu dostalo udě-

lení čestného občanství města Vam-

berka. Spolu se jmenovacím dekretem 

mu byl předán velký, umělecky prove-

dený symbolický klíč od městských 

bran a srdcí vamberských občanů. 

Jeho skonem odešel velký člověk, uči-

tel „par excellence“.

Vamberští turisté již tradičně v prv-

ní červnové dekádě uctili památku 

na pana učitele Ludvíka Poslušného, 

tentokráte dvoudenní akcí. V sobotu 

5. června uspořádali pod vedením Sta-

nislava Holoubka vycházku „Stezkou 

Ludvíka Poslušného“. Vyjeli jsme 

za pěkného počasí, které po mnoha 

deštivých dnech ukázalo přívětivou 

tvář, z Vamberka vlakem do Pěčína. 

Po krátké návštěvě lomu u vlakové 

zastávky jsme vyrazili na hrad v Pě-

číně. Pravda, jenom zbytky kamen-

ného zdiva dávaly tušit něco, co kdysi 

v dobách kolonizace pohraničních hor 

proti proudu říčky Zdobnice tehdejší-

mi vládnoucími šlechtickými rody bý-

valo oním hradem s předhradím, dvě-

ma ochrannými příkopy a vnitřními 

stavbami, jak nám poutavě vylíčil ve-

doucí vycházky, pan Holoubek. Poté 

jsme se vydali po modré značce lesem 

směrem na Hamernici. Cestou jsme 

sešli k říčce Zdobnici a stezkou podél 

vody jsme putovali proti proudu až 

k Plačtivé skále nad soutokem Zdob-

nice a Říčky. Od Plačtivé skály jsme 

vystoupali zpět na turistickou cestu 

a pokračovali kolem Olbrichova mlý-

na až po křižovatku v Hamernici, kde 

je začátek Julinčina údolí. Vycházka 

byla komplikována na strmých sva-

zích neustálým přelézáním polomů, 

ještě ne zcela zpracovaných od před-

chozích vichřic a těžkých sněhů, pře-

skakováním kaluží a podmáčených 

míst po nedávných deštích, ale i tak 

zbylo dost času poslouchat informace 

z historie i přírodních věd, hlavně bo-

taniky, kterými nás častoval neúnavný 

a skvěle připravený pan Holoubek. 

Od Hamernice jsme po žluté značce 

vystoupali kopeček a procházkou alejí 

památných stromů jsme došli do Ro-

kytnice v Orlických horách, kde jsme 

pěší túru zakončili a zhodnotili při 

chutném občerstvení na terase Hotelu 

Eduard. Poté jsme se vydali vlakem 

nazpět do Vamberka, část nepočetné 

výpravy ještě hodnotila zážitky v hos-

tinci v Pekle nad Zdobnicí.

V neděli 6. června jsme se sešli 

o čtvrté hodině odpolední v urno-

vém háji ve Vamberku, abychom, 

po krátkých proslovech paní Jarešové 

za Občanské sdružení turistů Vamber-

ka a paní místostarostky Krpačové  

za město Vamberk, položením květin 

ke hrobu pana Ludvíka Poslušného 

uctili památku našeho vzácného uči-

tele a kolegy. On nás neučil jenom 

na škole, on nás učil celým svým hod-

notným a příkladným životem. Děku-

jeme, pane učiteli!

Václav Matějka, 
kronikář města Vamberka

Dva dny s Ludvíkem Poslušným


